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memento
honoris

Am stat de vorbă cu academicianul Ivan Gheorghievici Petrovski, rectorul Universității „Lomonosov' din Moscova, îndată după ce i s-a acordat titlul de „doctor honoris causa" al Universității București.Simplu, modest, era emoționat de înalta cinstire pe care i-a făcut-o colectivul universitar bucureștean și care se înscrie ca o nouă recunoaștere a marilor sale merite în dezvoltarea matematicii.Ne-a declarat

— Cuvintele calde care au fost a- 
dresate azi patriei mele, universității 
mele, mie, m-au tulburat profund. 
Mulțumesc comunității universitare ro- 
minești pentru înalta cinste pe care 
mi-a făcut-o primindu-mă în rîndu- 
rile ei.

Universitatea București, ilustră in
stituție de cultură, se bucură de 
multă prețuire în Uniunea Sovietică. 
Socotesc ca pe un mare eveniment în 
viața mea faptul că de azi înainte 
sînt membru al unui colectiv atît de 
apreciat.

Legăturile dintre universitățile 
noastre sînt foarte strînse. La Univer
sitatea „Lomonosov** din Moscova 
s-au pregătit și se pregătesc mulți 
studenți și aspiranți romîni. La ria
dul nostru și noi avem cadre care se 
specializează pe băncile universității 
dumneavoastră. Doresc ca aceste le
gături să se lărgească.

Urez universității bucureștene noi 
succese în activitatea intensă pe care 
o depune pentru a asigura cadre te
meinic pregătite, atit de necesare o- 
perei de desăvîrșire a construirii so
cialismului.

L s.

fumul >■♦♦♦ 
cartofii

Pe coșuri ieșeau nori grei de praf 
care se învîrtejau în văzduh, acope
rind cerul. Mai întîi se îndreptau spre 
apus, dar vîntul le schimbă direcția 
și, curind, verdele proaspăt al pădu
rii de conifere, parcurile și străzile 
așezării muncitorești se acoperiră de 
un zăbranic sur.

în ziua aceaa, privind pe fereastră, 
Arkadi Kocetov, secretarul organiza
ției de Comsomol a fabricii de ciment 
din Pskov, văzu că două coșuri arun
cau niște jeturi abia vizibile, în 
schimb celelalte patru aruncau ade
vărate coloane — și atunci și-a spus :

— Se pierde un material prețios. 
Dacă s-ar filtra gazele zvîrlite de 
cuptoare, s-ar obține două lucruri 
bune : mai întîi aerul ar fi mai curat 
și apoi praful ar putea fi trimis col
hozurilor, pentru Culturile de cartofi, 
legume, sfeclă de zahăr.

Și intr-adevăr, secretarul comitetu
lui de Comsomol a avut dreptate. 
Veșnicul neajuns al fabricilor de ci
ment, praful înecăcios care răzbate 
peste tot, poate aduee foloase omu
lui. Așa se face că anul trecut, pe 
ogoarele cultivate cu cartofi din raio

nul Strugo-Krasnensk, regiunea 
Pskov, a fost trimis un îngrășămînt 
neobișnuit : praf de ciment, care de 
obicei se pierde în atmosferă. Drept 
urmare, s-a obținut o producție de 
cartofi de trei ori mai mare decît cea 
obișnuită.

Experiența pskovitenilor a fost ime
diat preluată in regiunea Moscova. 
Colectivul fabricii „Gigant" a insta
lat filtre electrice la două din
tre cuptoarele cele mai productive și 
a invitat apoi colhozurile și sovhozu
rile din regiune să ia îngrășăminte. 
Cele două filtre electrice de la acea
stă fabrică adună o mare cantitate 
de praf : circa 25 de tone în 24 de 
ore, de ajuns pentru a îngrășa cu sare 
de potasiu sute de hectare de tere
nuri acide și a spori considerabil fer
tilitatea lor.

Acum captarea prafului de ciment 
a devenit o sarcină de importanță 
unională. S-a calculat că dacă s-ar 
capta praful care se pierde în aer 
la toate întreprinderile de ciment din 
U.R.S.S. s-ar obține anual circa 
800.000 de tone de îngrășămînt pre
țios.

...A fost încă una din inițiativele 
care dau atîta culoare vieții obștești 
din Uniunea Sovietică și care, apoi, 
transpuse în practica construcției de 
fiecare zi pun în mișcare uriașe forțe 
transformatoare.

g. b.

„laboratorul" 
galmei 

nâkolacva

într-un articol publicat în revista „Oeuvres et opinions" Galina Nikolaeva vorbește despre datoria scriitorului de a da prin cărțile sale un răspuns prompt, eficient la marile probleme ale vieții, de a se afla întotdeauna în „prima linie" a frontului construcției pașnice, acolo unde se poartă în fiecare etapă bătălia hotă- ritoare. Semnificative pentru cititori sînt, însă, mai ales pasajele din arti
col care ne permit să pătrundem în laboratorul de creație al Galinei Nikolaeva, să cunoaștem detalii despre sursele de inspirație, despre prototipurile unor personaje, despre procesul de selecție și sintetizare a materialului faptic. După cum mărturisește scriitoarea, fiecare carte îi cere un mare volum de muncă pentru a studia mediul pe care urmează să-1 descrie, în general jumătate sau chiar trei sferturi din timpul afectat scrierii cărții. Vechea ei profesiune de medic se răsfrînge în munca sistematică pe care o depune pentru a se apropia de mediul propus, pentru a surprinde sensul major al fenomenelor observateDocumentația pentru „Secerișul" a început astfel cu vizita la un colhoz care fusese ars pînă-n temelii de cotropitorii hitleriști și a sulerit apoi urmările dezastruoase ale secetei dar, 
cu toate acestea, a izbutit să obțină 
recolte mari. Cele aflate acolo se 
cereau imperios povestite. Galina Nikolaeva n-a scris, însă, atunci roma
nul. Simțea nevoia unei perspective care să facă posibile anumite concluzii generalizatoare, rezultate din comparație, pentru desprinderea esențialului. De aceea a început să viziteze mai multe colhozuri, a urmărit transformările petrecute și pe meleagurile lor, lupta oamenilor cu greutățile și suferințele pricinuite de război, a stat de vorbă cu colhoznicii, a studiat rapoarte și statistici. După părerea ei, așa cum medicul nu poate stabili un diagnostic înainte de a cerceta organismul bolnavului, scriitorul nu poate vorbi despre fenomene pe care nu le cunoaște aprofundat. în această privință, Galina Nikolaeva socotește indispensabilă documentația economică.Dar cum se nasc personajele Galinei Nikolaeva ? în general, subliniază dînsa, eroii ei pozitivi au un prototip real. Dar fiecare prototip este îmbogățit cu noi trăsături sau nuanțe. Bahirev și-a conturat, însă, mai greu caracterul. Nikolaeva s-a gîndit la -acest erou timp de trei ani înainte de a se fr decis să scrie romanul.Galina Nikolaeva afirmă că scriitorul care vrea să vorbească despre oamenii înaintați al vremii lui trebuie 
să se ridice el însuși la nivelul lor,- 

atît prin faptele sale cît și prin profunzimea cunoștințelor. Această convingere o ghidează și în munca de documentare pe care o întreprinde acum pentru un viitor roman din viața unor fizicieni.
m. c.

noua
generație 

de arhiteeți

Recenta trecere în revistă a lucră
rilor tinerei generații de arhiteeți so
vietici a prilejuit juriului constatări extrem de îmbucurătoare. Expozițiile, concursurile, vizionările organizate cu acest prilej în multe orașe sovietice, printre care Moscova, Leningrad, Volgograd, Kișinău ș.a., au dus la selecționarea a circa 700 de lucrări valoroase. Deși deosebite ca stil și concepție, toate au ca note caracteristice comune îndrăzneala și pasiunea. Ele mărturisesc dorința tinerilor creatori de a găsi soluții noi pentru realizarea unor tipuri de locuințe care să satisfacă în totul cerințele actuale; tendință ce șe vădește deopotrivă și în proiectele de clădiri pentru instituții cul- tural-sociale, întreprinderi industria
le, magazine, parcuri, hoteluri.De o bună apreciere din partea specialiștilor s-a bucurat proiectul sovhozului „Tersakanski' din ținutul Țelinnîi, semnat de un grup de proas
peți absolvenți ai Institutului de arhi
tectură din Moscova.Premiul I a fost acordat tinerilor 
arhiteeți Kubasov și Polovnikov care 
au participat la realizarea proiectu
lui Palatului pionierilor din Moscova.Pe tărîmul construcției de obiective industriale, cele mai bune aprecieri* au întrunit lucrarea arhitectului Pirogov, autor al proiectului unei construcții industriale experimentale pentru Ceriomușki, proiectul unei uzine de apărate de radio al arhitectului Orlov ș.a.Tot un premiu I a fost conferit și arhitecților Voronihina, Melihova, Șcerbina, pentru proiectul unui monument închinat luptelor de la Petro- dvoreț, proiect care se remarcă prin eleganță, simplitate și sobrietate.O tînără generație de arhiteeți îșî începe astfel activitatea creatoare, contribuind cu talentul și entuziasmul ei la conturarea unui stil arhitectural care să reflecte măreția epocii construirii comunismului.

v. n.

O nouă premieră la Bolșoi Teatr : ba
letul într-un act „Vanina Vanini" de 
N. Karetnikov, inspirat de nuvela lui 
Stendhal. Noul spectacol întrunește un 
grup de tinere talente ale Bolșoiului. în clișeu : scena balului, în interpre
tarea balerinilor Elena Reabinkina 
(Vanina Vanini) și V. Koșelev (Livio 

Savelli).

liniile
aeriene

Avioanele „Aeroflotului" transpor
tă astăzi un sfert din traficul mon
dial de călători pe liniile aeriene.; in 

anii ce vin, transportul aerian urmează 
să devină în U.R.S.S. cel mai accesi
bil mijloc de comunicație. Anul aces
ta aparatele de pe liniile interne vor 
transporta aproximativ 30.000.000 de 
pasageri, de aproape două ori mai 
mult decît în 1960. Multe orașe sovie
tice ca Tașkent, Kiev, Irkutsk, Haba- 
rovsk s-au transformat în mari no
duri de comunicații aeriene. La fie
care cîteva minute, de pe aeroportu
rile respective îșî iau zborul sau ate
rizează turboreactoare și turbopro
pulsoare.

Liniile aeriene sovietice folosesc cu 
mult succes avioane încăpătoare de 
tipul „TU-I14", „TU-104”, „IL-18” și 
„AN-10". In 1962 aceste tipuri de a- 
vioane vor efectua circa 70 la sută 
din totalul transporturilor aeriene. 
In curind va fi pus în circulație un 
nou aparat cu reacție : „TU-124" pre
văzut cu 44 de locuri.

Orarul de vară, intrat în vigoare Ia 
15 mai, prevede deschiderea unor noi 
linii aeriene, dotate cu avioane 
„IL-18": Karaganda via Kuibîșev, 
Kiev; Moscova-Kemerovo ; Lenin
grad via Krasnoiarsk, Habarovsk etc. 
Navele aeriene „AN-10" vor deservi 
alte mari orașe, ca de pildă, Kalinin
grad, Kișinău, Minsk. Numărul curse
lor din Moscova către toate capitalele 
republicilor unionale și marile orașe 
se va înmulți. în fiecare zi vor fi 
zece curse spre Leningrad și cite cinci 
spre Kiev, Tașkent, Tbilisi și Sverd
lovsk.

a. b.

copiii 

filmele 
pentru 

ei

„Care-î eroul vostru preferat? Ce 
filme ați dori să vedeți?" Aceste în
trebări au fost puse elevilor din cla
sele a cincea, a șasea și a șaptea ale 
unei școli moscovite de revista „Is- 
kusstvo kino".Răspunsurile copiilor se deosebesc mult între ele. Care este eroul cel mai îndrăgit de elevi ? Mulți tineri spectatori i-au numit în primul rînd pe inventivul Kolka, pe Timur cel ager la minte și drept, pe Lena, eroina filmului „O fetiță își caută tatăl". Alții au vorbit cu admirație despre Dubrovski și Ceapaev. O seamă au enumerat printre eroii preferați pe Mișka, băiețașul isteț din „Obrăznicătura*, ecranizare pentru teleziviune a unei povestiri de Șolohov.Gusturile copiilor diferă : unii sînt atrași de filmele de aventuri, alții doresc să dezlege odată cu eroii tainele științei, mulți vor să-i vadă pe ecran pe Tom Sawyer, pe .-aSolnțev, „fiul regimentului" o ne Griffin, omul invizibil al lui Wells.Majoritatea elevilor și-au exprimat dorința de a vedea filme despre viața lor, a tinerei generații.Lumea cărților ocupă și ea un rol foarte important în răspunsurile lor. Igor Bessonov dintr-a cincea a sugerat cineaștilor să ecranizeze romanul „Spartacus". Martin Renski, dintr-a șasea, ar vrea să urmărească pe ecran bătăliile cazacilor zaporojeni. Mulți ar dori să întîlnească în filme personajele romanelor „Un cătun în stepă" și „Vînt de iarnă” de Valentin Kataev, ori pe eroii povestirilor știin- țifico-fantastice ale lui A. Beliaev. După cum au fost, de asemenea, cereri pentru transpunerea Cinematografică a romanului „Prinț și cerșetor" de Mark Twain, a aventurilor „Vasului fantomă" ori a pățaniilor faimosului Sherlock Holmes și multe altele.O avalanșă de cereri a căror satisfacere va da desigur mult de lucru realizatorilor de filme pentru copii.

i. m.



Acad. IORGU lO'RB AH; Acad. I. S. GHEORGHIUS SOW JALEA:

Cdsinceră bucurie

Anunțarea vizitei pe care o Jac® ta noi, ta a doua 
jumătate a acestei luni, o delegație de partid și 
guvernamentală sovietica în frunte cu tovarășul 
N. S. Hrușciov a fost primită cu o sinceră bucurie 
de întregul nostru popor. Numeroși oamenii as mun
cii din întreprinderi și instituții și-au exprimat sen
timentele trezite în sufletele lor de această mare 
veste în adunări, în articole de gazetă și sub dife
rite alte forme, și de atunci încoace ei stat, ta fel 
cu toți tovarășii ior, în așteptarea vizitei anunțate, 
adevărat eveniment în viata noastră, din punct de 
vedere atît politic cît și pur uman.

Această stare de spirit mi se pare perfect în
dreptățită. Relațiile de sinceră prietenie dintre 
Uniunea Sovietică și Republica Populară Romînă, 
ca și acelea dintre popoarele sovietic® și poporul 
nostru, colaborarea atît de rodnică pe fronturile 
pașnice ale construcției economice, toate 
aceste fapte și multe altele, cunoscute de 
noi toți, au creat în conștiința poporului 
nostru convingerea nestrămutată că Uniunea 
Sovietică și popoarele ei ne sînt prieteni 
adevăr ați, pe care putem conta în orice 
împrejurare.

Toate vizitele făcute de cetățeni ai țării 
care construiește comunismul ne bucură, 
fiindcă reprezintă manifestarea concretă a 
stării de spirit amintită mai sus. Cu atît 
mai mare este bucuria noastră ciad ne vi
zitează tovarășul N. S. Hrușciov, primul se
cretar al Partidului Comunist ăl Uniunii Sovie
tice și președinte ai Consiliului de miniștri 
al Uniunii Sovietice.

Mă bucur și eu, din toată inima, la tel cu 
toți cetățenii republicii noastre, că voi avea 
prilejul să văd și să aud pe acest mare 
om politic contemporan' și pe însoțitorii săi, 
și să le adresez de pe acum, cu modestia 
de rigoare, salutul tradițional: Fiți bine- 
veniți.

Prof. JEAN LIVESCU;Rectorul Universității București
Un bun de mare preț

Cadrele didactice și studenții Universită
ții din București așteaptă cu multă bucurie 
și interes vizita pe care o va face în țara 
noastră în a doua jumătate a acestei luni 
delegația sovietică de partid și guvernamen
tală, sub conducerea lui N. S. Hrușciov, 
neobositul luptător pentru comunism, pentru 
pace și.înțelegere între popoare. Prietenia ro- : 
mîno-sovîefică, cu adinei rădăcini în lupta din 
trecut a popoarelor noastre împotriva ex
ploatării șî împilării, este astăzi lundamen- 
tată indestructibil pe temelia de granit a 
marxism-terrinismului, a nobilei solidarități 
internaționaliste care leagă țările marii fa
milii a lumii socialiste. înălțînd și desăvârșind, 
sub conducerea înțeleaptă a Partidului Muncitoresc 
Romîn, mărețul edificiu al socialismului, poporul 
nostru a primit mereu sprijinul frățesc al muncito
rilor, colhoznicilor șî intelectualilor sovietici.

Colaborarea directă cu știința și cultura sovie
tică se exprimă în schimburi de delegații, în sta
giile de specializare, dax meri ales în numeroasele 
cadre de specialiști formați în școala sovietică. 
Numai Ia Universitatea din București avem în rai
durile asistenților, lectorilor și conferențiarilor 32 
persoane (aproape 10% din numărul lotcă al ca
drelor didactice) care și-au făcut studiile, ca stu- 
dențî sau aspiranți în Uniunea Sovietică. Dragostea 
pe care o purtăm popoarelor sovietice pentru acest 
ajutor taterimafionalîst primit din partea școlii su
perioare sovietice s-a manifestat puternic sulele 
acestea cu ocazia solemnității de decernare a 
titlului de doctor honoris causa al Universității 
București academicianului pro?, î. G. Petrovslri, 
rectorul Universității Lomonosov.

Prietenia romsno-sovîetîcă este un bun de mare 
preț al poporului nostru, pe care-î cultivăm cu toată 
grija. Ca și vizita de anul trecut ta U.R.S.S. a de
legației noastre de partid și de stat, ta frunte cu 
iubitul nostru conducător tovarășul Gh. Qheorgtau- 
Dej, vizita delegației sovietice va consritul an non 
prilej de afirmare a sentimentelor reciproce de dra
goste și de adtacă prețuire.

& eveniment important
Km primit cu adtacă bucurie vestea că în curtad 

ne va vizita țara delegația de partid și guverna
mentală a Uniunii Sovietice, condusă de tovarășul 
Nikita Sergheevici Hrușâov.

Acest eveniment este , o noua și importantă con
tribuție la dezvoltarea prieteniei dintre popoarele 
noastre, pusă ta slujba cauzei socialismului și a 
păcii.

Alături de întregul popor romin, noi, oamenii de 
știință nutrim o profundă admirație pentru excep
ționalele realizări dobîndite de Uniunea Sovietică 
în toate domerale de activitate și în special în cel 
al științei.

Colaborarea romîno-sovîetică pe tărimul științei 
este toarte strînsă și a dat rezultate cu care ne 
mîndrim pe drept cuvînt. Savanți, cercetători romîni 
au posibilitatea să cunoască experiența țării cons
tructorilor comunismului. La riadul nostru îi primim 
întotdeauna cu dragă inimă pe colegii sovietici, cu 

care colaborarea este nu numai rodnică ci și foarte 
plăcută.

Așteptăm cu inima deschisă pe dragii noștri 
oaspeți ta frunte cu marele prieten al țării noastre, 
N. S. Hrușciov, care ne aduc solia de pace și frăție 
a poporului sovietic.

ȘTEFAN LUNGU;Mecanic de locomotivă. Erou al Muncii Socialiste
adîncui inimii

Curtad ne va vizita delegația de partid și guver
namentală a Uniunii Sovietice condusă ds tovarășul 
Hrușciov. Toți oamenii muncii din patria noastră 
socotesc această vizită ca pe o nouă floare în mi
nunatul buchet <ri prieteniei dintre popoarele 
noastre.

Salut din adîncui inimii apropiata sosire a oaspe
ților noștri dragi în frunte cu Ni&ita Sergheevici 
Hrușciov, prieten apropiat și de nădejde al poporu
lui romin, luptător încercat pentru victoria co
munismului și a păcii. Simplitatea și modestia 
acestui mare conducător, lupta Iui neobosită nu 
numai pentru fericirea poporului său, ci șî pentru 
fericirea noastră a tuturor celor care trăim pe acest 
străvechi și încercat păjsntat, ni l fac nespus de 
drag.

Artist al poporului
Florile prieteniei

în această vară luminoasă, cu cîmpuri înverzite, 
cu ogoare întinse, promițătoare de rod bogat, oa
menii muncii din capitala noastră șî din întreaga 
țară așteaptă cu legitimă emoție vizita delegației 
sovietice în frunte cu tovarășul Nikita Hrușciov.

îi vom primi pe oaspeți cu brațele încărcate de 
flori și cu marea bucurie a inimilor noastre. Căci 
sînt soli ai Păcii și ai Prieteniei, trimiși ai marii 
noastre vecine Uniunea Sovietică, față de care po
porul romin nutrește cele mai calde sentimente de 
dragoste și recunoștință pentru sprijinul acordat în 
toate împrejurările.

Cu deosebită satisfacție așteptăm sosirea în mij
locul nostru a tovarășului Nikita Hrușciov, care cu 
admirabi!a-i energie și înțelepciune, fără oboseală 
și fără răgaz, se află în fruntea luptei pentru pace, 
pentru dezarmarea generală și totală, pentru defi

nitiva înlăturare a marii primejdii care 
amenință însăși existența omenirii — războiul 
atomic.

Vizita aceasta va fi pentru noi un fericit 
prilej de a ne manifesta încă o dată senti
mentele de dragoste și recunoștință față de 
Uniunea Sovietică, de a ne exprima tacă 
o dată aprobarea totală față de politica ei 
înțeleaptă, de a întări și mai mult legătu
rile prietenești dintre poporul nostru șî po
porul sovietic.

AUREL MIHALE;

Va fio mare sărbătoare
Vestea apropiatei vizite a delegației de 

partid și guvernamentale a Uniunii Sovietice 
a umplut de bucurie inimile oamenilor mun
cii din țara noastră. Nenumărate colective 
de muncă din uzine și fabrici, de pe șan
tiere, din gospodăriile agricole colective șî 
de siat, din toate colțurile țării se întrec în 
ă oferi calda lor ospitalitate mult aștepta
tei delegații sovietice. Țara întreagă se pre
gătește să primească solia de prietenie a 
poporului sovietic, cu dragoste și recunoștință.

Poporul nostru vede în vizita înalțiJor 
oaspeți sovietici o nouă manifestare a ma
rii și indestructibilei prietenii care-1 leagă 
de poporul sovietic. El vede ta mesagerii 
poporului sovietic pe reprezentanții primului 
stat socialist din lume, pe reprezentanții con
structorilor comunismul™, ai statului care 
apără fără răgaz pacea șî libertatea lumi». 
Cu deosebită căldură vom saluta prezența 
în fruntea delegației a tovarășului Hrușciov, 
înflăcărat și neobosit luptător pentru cauza 
comunismului și a păcii, pentru prietenia între 
popoare, adevărat șj mare prieten al po
porului romîn.

Vizita delegației sovietic® constitui® pen
tru întregul nostru popor o mare sărbătoare. 
Ea va întări șî mai ntult prietenia dintre 
poporul romin și popoarele Uniunii Sovie
tice și va da acestei prietenii o nouă stră
lucire.

ILI'E CRĂCIUN:Președintele gospodăriei agricole colective „8 Mai“, comuna Săveni, regiunea București, Erou al Muncii Socialiste
Poftiți și pe la noi!

Am aflat de marea veste că țara noastră va primi 
vizita unei delegații sovietice’ în frunte cu Nikita 
Sergheevici Hrușciov intr-un moment cînd sufletul 
meu era plin de o altă adîncă bucurie : plecam în 
U.R.S.S.

Vizitez pentru prima oară țara constructorilor 
comunismului. Voi avea prilejui să văd colhozuri, 
să văd cîî de spornică și dăiăioare de belșug e 
munca pe ogoarele înfrățite, să învăț din expe
riența aiît de bogaiă a colhoznicilor. Tot ce voi 
vedea și voi invăța îmi va ii de mare folos.

Gospodăria noastră colectivă are 15 ani. Na 
putem minări cu realizările noastre. Viața fiecăruia 
dintre noi s-a schimbat din temelii. Dar acum, cină 
în țara noastră s-a petrecut un eveniment măreț, 
de însemnătate cu adevărat istorică — încheierea 
colectivizării — am vrea ca lucrurile să meargă șî 
mai bine. Iar experiența colhoznicilor este o pildă 
însuflețitoare.

Alături de întregul nostru popor, colectiviștii din 
comuna Săveni Ie spun oaspeților sovietici: Vă 
așteptăm cu drag și vă rugăm să poftiți și pe ia 
noi.



Corespondentul din București al „Pravder* transmite...

VESTI DIN ROMINIA
Toată țara, orașele, așezările muncitorești, sa

tele sînt cuprinse de un val de bucurie. Muncitori 
și oameni de știință, ingineri și țărani — repre
zentanți ai tuturor păturilor populației salută din 
toată inima apropiata vizită a delegației de partid 
și guvernamentale sovietice condusă de tovarășul 
N. S. Hrușciov.

Oamenii muncii de la orașe și sate se pregătesc 
să-i intimpine cum se cuvine pe solii poporului 
sovietic, să le vorbească despre victoriile dobîn- 
dite sub conducerea Partidului.

Și poporul romin are ce povesti bunilor săi 
prieteni. In toate ramurile economiei și culturii 
s-au dobîndit mari realizări.

...Jiul izvorăște din Alpii Transilvaniei. Anii pu
terii populare au adus mari transformări în 
această regiune. Liniștea seculară a munților a 
fost tulburată de duduitul mașinilor, de mii de 
glasuri omenești, de cîntece vesele. Pe malurile 
rîului au fost construite mine de cărbuni, între
prinderi pentru prelucrarea lemnului, fabriei de 
instrumente muzicale și aparate electrice de uz 
casnic. Dar principala bogăție este petrolul. Son
dele se învecinează aici cu stejari și brazi inalți, 
pătrunzind tot mai adine în munți.

Oamenii de știință burghezi, aflați în slujba 
concernelor americane, engleze, franceze ș.a., ne
gau existența petrolului pe malurile Jiului, ca de 
altfel în subsolul întregii Oltenii. Jefuind sălbatic 
bogățiile țării, trusturile capitaliste jiu lansat teo
ria „secătuirii subsolului și epuizării zăcăminte’or 
de petrol din Romînia . Mai ales în cursul anilor 
care ap precedat naționalizarea principalelor mij
loace de producție in jurul acestei „teorii" s-a fă
cut o zarvă suspectă.

însuflețiți de ideile construirii socialismului, 
geologii romîni au spulberat această „teorie" ab
surdă. Ei au descoperit noi zăcăminte de petrol și 
gaze nu numai in Oltenia, ci și în multe alte 
regiuni ale țării, asigurînd dublarea extracției de 
petrol în comparație cu perioada antebelică.

Ne putem da seama de eficiența noilor regiuni 
petrolifere chiar și numai din faptul că ele furni
zează peste o treime din întreaga cantitate de pe
trol a țării.

Cele mai mari exploatări petrolifere din Oltenia 
se află aproape una de alta: la Țicleni și Bîltenî.

în ultimii 6—7 ani extracția de petrol a sporit 
aici de peste 10 ori. Industria petroliferă a Ro- 
mîniei n-a cunoscut nicicind înainte un asemenea 
ritm de dezvoltare.

Noua bază a industriei petrolifere a exercitat o 
influență transformatoare asupra întregii regiuni. 
Aproape 90 la sută din muncitorii petroliști sînt 
țărani de prin partea locului care au învățat me
seria de sondor, montor, electrician, operator. în 
felul acesta, aici s-a dezvoltat un puternic deta
șament al clasei muncitoare, s-au format cadre de 
tehnicieni.

Sondorii au avut de înfruntat mari greutăți. La 
țicleni petrolul se află Ia un kilometru și jumă
tate adîncime, ba chiar la și mai mult.

Anul trecut, planul de foraj a fost îndeplinit cu 
103 la sută iar în ce privește sporirea vitezei e 
semnificativ acest exemplu : acum șapte ani o 
sondă era forată în medie in cinci luni, acum 
forarea nu durează mai mult de 40 de zile.

Erupția intensivă și de durată a sondelor se ex
plică prin împrejurarea că de la bun meejiut pe
troliștii au aplicat pe scară largă la exploatarea 
zăcămintelor realizările științei și experiența înain
tată. Un rol hotărîtor l-a jucat metoda sovietică a 
așa numitei injecții extraconturale de apă.

Pentru prima oară această metodă sovietică a 
fost aplicată de un grup de inovatori romîni în 
frunte cu inginerul Ion Niculescu. Așa cum a ară
tat presa romînească, astăzi ea este aplicată în 54 
de sectoare geologice, contribuind la extragerea 
suplimentară a multor sute de mii de tone de „aur 
negru".

Prietenii romini vorbesc cu recunoștință despre 
ajutorul acordat de oamenii de știință și de spe
cialiștii sovietici și citează multe exemple de rodni
că colaborare frățească, sînt entuziasmați de ca
litățile utilajului primit din Uniunea Sovietică.

Acum se trece la forarea unor sonde foarte 
adinei eu ajutorul unor sape electrice sovietice, se 
montează puternice instalații de compresoare, intră 
în funcțiune o mare centrală pentru curățirea ape
lor freatice. La poalele Alpilor Transilvaniei se 
dezvoltă și se consolidează încă o puternică bază 
industrială a Rominiei.

E. KiseSiov

AFAHASI SALÎNSKI:

BUCURESTIULUUa
1 £ A T R

Am avut fericitul prilej să cunosc activitatea teatrelor bucureștene.Acțiunea comediei lui V. Em. Galan, „Prietena mea Pix", se desfășoară într-o clădire încă în curs de construcție. Ideea tuturor întîmplă- rilor este legată simbolic de un șaniier. Construind locuințe, eroii comediei își cizelează și propriile suflete... O modestă funcționară de la birourile șantierului — tînăra Pix — se dovedește un om cu un suflet mare. Ea îl ajută pe prietenul e;. Paiv >nte-un moment complicat al raporturilor sale cu tatăl lui și cu ălți oameni. II ajută să înțeleagă nobilele comandamente ale eticii noi. Mai greu decît toți ceilalți eroi ai comediei, înțelege 

coneepția despre noua morală, tatăl lui Paul — Mastacan.Mastacan judecă și omul nou după tipicul biblicului Cain. Evident, nul său, Paul, nu se poate împăca cu un asemenea prototip. Conflictul ascuțit, prezentat într-o manieră interesantă, dezvăluie caracterele iui Mastacan, Pix, Paul și ale altor personaje ale comediei. Mastacan a găsit un interpret strălucit în persoana marelui maestru al scenei Șt. Ciubotărașu. Rolul lui Pix este interpretat cu mult farmec, spontaneitate și umor de actrița Vasilica Tastaman. Spectacolul este montat de tînărul și talentatul regizor Radu Penciulescu.„Prietena mea Pix" se joacă la Teatrul de Comedie. Deși înființat nu prea de mult, acest teatru a și reușit să-și cucerească o mare popularitate. Este condus de binecunoscutul actor și regizor, Radu Beligan și vreau să cred că va avea un viitor interesant.Teatrul Național „I. L. Caragiale" care are cu adevărat tradiții remarcabile își dedică de asemenea eforturile tematicii contemporane. Cu mare succes se joacă pe scena sa comedia lui Aurel Baranga „Siciliana", montată cu măiestrie de conducătorul artistic al teatrului, Sică Alexandres- eu.în comedia lui Baranga sînt satiii-

zați tinerii care urmăresc să „se a- ranjeze" în viață.în jurul acestei comedii, în cercurile oamenilor de teatru din București s-au încins de la început discuții. Unii au afirmat că nu există nici o rațiune ca să prezinți pe scenă tineretul sub acest aspect ; alții au dovedit, nu fără temei, că este vorba numai despre o parte neînsemnată a tineretului, semnificația educativă a unei asemenea comedii fiind incontestabilă.Teatrul „Lucia Sturdza Bulandra" prezintă „întoarcerea", o ascuțită dramă politică și de o poezie emoționantă, scrisă de Mihai Beniuc. Cine, ce fel de oameni au dreptul moral să se afle în rîndurile Partidului Comunist ? Iată întrebarea ce-i frămîntă pe eroii piesei lui Beniuc. Dramaturgul transpune acțiunea în trecut — în fața spectatorului se desfășoară lupta celor mai buni fii ai Romî-niei pentru libertate și independență națională a popoxunu. . usoi acțiunea se întoarce in contemporaneitate.Repertoriul teatrelor se alcătuiește ținînd seama de diversitatea gusturilor spectatorilor: dramă, comedie, vodevil, farsă, tragedie, revistă ; piese ale clasicilor teatrului tomînesc. piese ale dramaturgilor progresiști din Occident. Dramaturgia sovietică este bogat reprezentată. La teatrul „Lucia Sturdza Bulandra" se ioacă „Copiii soarelui" de Gorki. La Teatrul Muncitoresc C.F.K. s-a prezentat cu succes „Baia". Teatrul Național a realizat spectacole cu două din piesele trilogiei lui Pogodin despre Lemn. Teatrul pentru tineret și copii a pus în scenă „Tînăra gardă", „Nila" și repetă „Oceanul".Pe afișe — aceste cronici vii, imparțiale ale vieții teatrale — apar mereu titluri noi de piese naționale sau străine, dar predilecția teatrului romînesc pentru dramaturgia contemporană rămîne neschimbată. N-am văzut la București nici un spectacol care să lase publicul indiferent față de ceea ce se petrece pe scenă. O bogată activitate socială, o pasionantă afirmare a noii problematici a vieții socialiste, iată ce caracterizează arta teatrală romînească contemporană, arta unor mari idei umaniste, artă profund realistă și însuflețitoare.

Peisaj bucureștean

TAMARA PRESS:

Prietena mea,
...Iarna trecută mi-a făcut o vizită 

acasă, la Leningrad, celebra sportivă 
romlnă, lolanda Balaș. Ne-am împrie
tenit în cursul nenumăratelor întîl- 
niri Ia diferite competiții internațio
nale și nu o dată am fost îneîntată 
de excelenta artă cu care Balaș în
vinge înălțimea. De fiecare dată 
lolanda îmbunătățește recordul mon
dial. E parcă născută pentru săritu
rile în înălțime și stilul săriturii 
ei ține seama de toate posibilitățile 
tehnicii sportive contemporane. Dar 
e important de subliniat și că lo- 

lolanda Balaș
landa nu-și antrenează numai muș
chii, ei și voința. Ea socotește că în 
acest domeniu al sportului o deose
bită importanță pentru victorie o are 
capacitatea de a se stăpîni. Pentru 
a ajunge însă aici, trebuie să-ți an
trenezi nu numai mușchii, ci și nervii.

Îmi place lolanda Balaș pentru a- 
ceastă iscusință de a-și domina sim
țămintele, element sigur al unei se
rioase culturi. E de ajuns să văd 
zimbetul ei liniștit și mă calmez 
imediat, de parcă n-aș ii fost de Ioc 
emoțională.



Găsirea căilor și mijloacelor celor mai potrivite pen
tru sporirea productivității muncii sociale se bucură de 
o atenție tot mai mare în Uniunea Sovietică. Nimic mai 
firesc de altfel. N. S. Hrușciov a arătat în discursul rostit 
la consfătuirea lucrătorilor din transporturile feroviare^ 
sporirea productivității muncii este singurul „secret" al 
înaintării pe drumul comunismului.

Marile probleme ale actualității

Singurul „secret**...
însemnătatea sporirii productivității muncii rezul. tă în mod pregnant din compararea următoarelor cifre. După cum se știe, în viitorii 20 de ani produc, ția industrială a Uniunii Sovietice va crește de șase ori iar producția agricolă de aproximativ 3.5 ori. Aceasta înseamnă că produsul social global va crește de aproximativ cinci ori, adică cu 400 la sută. în același răstimp, populația Uniunii Sovietice va crește cu 30 la sută. Sarcina viitorilor 20 de ani constă, așa dar, în a se obține o sporire a produsului social global de 400 la sută cu o populație ce crește cu 30 la sută. Simpla juxtapunere a acestor două cifre scoate în evidență imensitatea sarcinilor trasate de Programul P.C.U.S.Dar aceasta nu este încă totul. Mai trebuie să ținem seama și de alte împrejurări. Și anume că se prevede și o asemenea scurtare a duratei timpului de lucru încît oamenii muncii din Uniunea Sovietică să se bucure de cea mai scurtă zi și de cea mai scurtă săptămînă de lucru din lume.In plus, construirea bazei tehnice-materiale a comunismului va fi însoțită de o importantă creștere a volumului și calității serviciilor oferite populației. Este vorba de servicii ca învățămîntul, îngrijirea sănătății, serviciile comunale etc. Și este vorba și de alte servicii, care vor înlocui munca domestică puțin productivă și ocupînd un loc disproporționat de mare în bugetul timpului femeilor. în general, numărul celor ce vor lucra peste 20 de ani, pentru a pune la dispoziția populației sovietice aceste servicii, va crește de aproape trei ori față de numărul actual. Numai numărul lucrătorilor din comerțul sovietic va ajunge la nouă milioane. O mare parte din plusul populației capabile de muncă va fi îndreptată spre sfera serviciilor.Dacă ținem seama, așa dar, de micșorarea zilei și săptămînii de lucru, de prelungirea concediilor de odihnă plătite, de creșterea considerabilă a numărului celor ocupați în sfera neproductivă, rezultă că fondul timpului de muncă ce va fi folosit în sfera producției materiale nu va crește deloc și poate va scădea chiar.Cum se va asigura atunci realizarea uriașei creșteri a producției prevăzută de Programul P.C.U.S. ?Răspunsul nu poate fi decît unul singur. Creșterea producției materiale în proporțiile stabilite poate și trebuie să fie obținută prin creșterea productivității muncii pe baza cuceririlor științei și tehnicii, a unor noi progrese în direcția ridicării calificării profesionale a celor ce muncesc, a unei mai raționale folosiri a resurselor de muncă.în ce privește cea dintîi cale de creștere a productivității muncii, țelurile și mijloacele realizării ei sînt cunoscute.Programul P.C.U.S. prevede creșterea productivității muncii în industrie de 4—4,5 ori îar\în a- gricultură de 5—6 ori. Aceasta avînd în vedere productivitatea anuală. Productivitatea orară va trebui să crească și mai repede avînd în vedere micșorarea zilei de lucru. Creșterea productivității muncii va fi obținută prin amplasarea mai rațională a forțelor productive, prin folosirea cu maximum de eficacitate a investițiilor canitale. prin accelerarea progresului tehnico-științific, prin desă- vîrșirea tehnologiei tuturor ramurilor de producție, prin accentuarea și mai mare a rolului științei caro devine. în deplina accepțiune a cuvîntului, o forță de producție independentăCeea ce caracterizează. însă, recentele discuții din U.R.S.S. asupra căilor și mijloacelor sporirii productivității muncii este preocuparea mai accentuată pentru folosirea rațională a forțelor de muncă și ridicarea calificării celor ce muncesc ca surse de mare însemnătate a creșterii productivității muncii. Ne referim îndeosebi la comunicarea făcută în cadrul sesiunii anuale a Academiei de Științe a U.R.S.S. de către V. Starovski. directorul Direcției Centrale de Statistică a U.R.S.S. sub titlul: „Productivitatea muncii sociale și problemele demografice" și la comunicarea făcută de academicianul S. G. Strumilin Ia o consfătuire convocată de Universitatea din Moscova sub titlul „Eficacitatea economică a învățămîntului în U.R.S.S."Cum sînt folosite astăzi și cum vor trebui folosite în viitor forțele de muncă disponibile în U.R.S.S. pentru a se realiza prevederile Programului P.C TJ.S. ?în 1960. 35 la sută din fondul anual al timpului de muncă a fost cheltuit în industrie și construcții și cam tot pe atît în agricultură.în Uniunea Sovietică au fost dobîndite mari succese în obținerea unor recolte mari cu micșorarea simultană a numărului celor ocupați în agricultură. Pînă Ia Marea Revoluție din Octombrie în agricultura rusă lucra 75 la sută din totalul nnn-o-Rai ocupate. între 1913 și 1960 producția agricolă a sporit de peste două ori dar numărul celor ocunaț: în agricultură a scăzut și el de peste două ori. în viitorii 20 de ani producția agricolă sovietică va trebui să crească de 3,5 ori iar ponderea celor ocupați în agricultură va trebui să scadă pînă la 15 la sută din totalul populației ocupate.Aici se află una din cele mai importante rezerve ale balanței forțelor de muncă și factorul cel mai important al creșterii productivității muncii sociale pe seama redistribuirii muncii între diferitele ramuri ale economiei naționale.Necesitatea folosirii acestei rezerve poate fi exprimată și în alt fel.Pe baza balanței economiei naționale s-a calculat că în I960 erau ocupați în U.R.S.S. pentru producerea de alimente 34 de milioane de oameni. Ce înseamnă această cifră ? în 1960, în U.R.S.S. trăiau 

214 milioane de oameni. Prin urmare, fiecare om 
al muncii care lucra pentru producția (inclusiv pre
lucrarea, transportarea și desfacerea) alimentelor 
contribuia la hrănirea a aproximativ șase semeni 
ai săi. Pentru a ridica productivitatea muncii în a- 
gricultura sovietică la nivelul prevăzut de Progra-

Uzina de aparate hidrometeorologice din Sverdlovsk 
lucrează o. comandă pentru R.P.R. Rufina Pankra

tova, o fruntașă a muncii comuniste din 
această uzină.

mul P.C.U.S. va trebui ca fiecare om al muncii ce lucrează pe tărîmul producției de alimente să contribuie la hrănirea a cel puțin 10 cetățeni.Există, desigur, și alte rezerve de sporire a productivității muncii prin redistribuirea forțelor de muncă.O astfel de rezervă o constituie eliberarea rnili- oanel<y de oameni care sînt folosiți pentru munci auxiliare, prin mecanizarea complexă și automatizarea producției. Forțele de muncă astfel eliberate își vor putea găsi oricînd o întrebuințare mai rațională. Spre deosebire de ceea ce se întîmplă în țările capitaliste, unde introducerea mecanizării complexe și a automatizării duce la răspîndirea șomajului și a mizeriei, în U.R.S.S. orice pas acut în direcția creșterii productivității muncii contribuie la ridicarea bunăstării generale, la ridicarea nivelului de trai al populației.In momentul de față pentru ținerea evidențelor sînt folosiți în U.R.S.S. peste două milioane de oameni. Un număr mare de oameni se ocupă de problemele planificării și organizării muncii. Iată de ce sporirea eficienței muncii tuturor acestor lucrători este considerată ca o problemă de stat din cele mai serioase.în legătură cu cel de al treilea mijloc de creștere a productivității muncii, — ridicarea calificării oamenilor muncii — academicianul S. G. Strumilin a elaborat un coeficient de eficacitate economică a învățămîntului. Calcularea acestui coeficient dovedește că fiecare rublă cheltuită pentru învățămînt este recuperată cu prisosință. Bineînțeles, asemenea calcule nu pot da decît rezultate aproximative, ele scoțînd în evidență nu efectul precizat la kopeică, ci „ordinea de mărime" a acestuia. Totuși, ele contribuie la sublinierea rolului important pe care-1 au în creșterea productivității muncii sociale nu numai factori ca folosirea tehnicii și a bogățiilor naturale, sau amplasarea rațională a forțelor de producție, ci și factorii demografici, scoși în evidență de V. Starovski, sau factorul învățămînt, pus în lumină de academicianul S. G. Strumilin.
Alexandru Vâleanu

CREION —........

din zilele 
duce la concertele Filarmonicii 
din Leningrad. Două-trei ore se 
lasă pradă vrăjii. Beethoven, 
Ceaikovski, Șostakovici... Un o- 
cean de sunete și dînsa plutește 
fericită, tulburată, înfiorată, pe 
valuri de armonii...

Dar în pauză se uită în jur și 
se întristează: dintre prietenii, 
dintre tovarășii ei de atelier 
prea puțini vin la întîlnirile cu 
Muzica.

Ce are Larisa în pachetul de 
sub braț? Discuri, cumpărate din 
economiile ei.

— Ascultați, copii. Asta-i Ho- 
leroul de Ravel. Larisa bate tac
tul pe marginea pic-up-ului de 
parcă ar ciocăni la sufletele ce
lor din jur.

— Cu cit a crescut numărul a- 
bonamentelor la Filarmonică, La
risa?

— A crescut, a crescut, pare să 
cînte fata.

Sport. Muzică. Bine. Dar prin
cipalul — nu-i așa? — rămâne 
munca. Mai ales aici nu-ți poți 
îngădui să rămâi „de căruță". La
risa Kolosova năzuiește ca bri
gada ei să merite numele de „bri
gadă de muncă comunistă”. S-au 
angajat să depășească norma cu 
150 la sută. Nu de mult în bri
gadă au venit doi tineri noi. Pînă 
să-i înveți, pînă să se încadreze 
în ritm, treburile au început să 
șchioapete. Valeri Korșunov, cel 
puțin, venit direct de pe băncile 
școlii, nu reușea niciodată să-și 
facă norma. Larisa, ziua muncea, 
iar seara stătea aplecată peste 
hîrtia de desen. Trăgea linii, cal
cula, confrunta, își imagina... A 
făcut schița unui nou profil de 
cuțit pentru strung.

A obținut realizarea cuțitului, 
între timp a obținut și de la Va
leri mai multă disciplină, aten
ție, concentrare. Graficul a în
ceput să salte. în câteva luni a a- 
juns la 200 la sută.

Un băiat care încerca zadarnic 
să-și astîmpere moțul rebel îi 
cere de-a dreptul:

— Larisa, scrie te rog o poe
zie în locul meu.

Nu, nu vrea să publice versuri 
nicăieri. Dar, a îmîlnit o fată.

Ce înseamnă să fii tînăr? 
întrebare eternă ca însăși tine

rețea lumii.
Dar cîte lumi atîtea răspun

suri...
Larisa Kolosova ar ridica, de

sigur, nemulțumită din umeri 
dacă cineva i-ar spune că face 
parte dintr-o generație „de aur". 
Din totdeauna aurul mai mult 
i-a murdărit pe oameni decît i-a 
împodobit...

Dar poate că lucrînd la strun
gul ei, în unul din atelierele uzi
nei „Kirov" din Leningrad, La
risa își spune că e pur și simplu 
o generație de cristal! Toți sînt 
puri și limpezi, răsfrîngînd din 
plin lumina pe care o primesc din 
jur. Și chiar atunci cînd se do
vedesc, uneori, stîngaci sau ne
pricepute, ei nu adună reziduuri 
care să le întunece viața, entu
ziasmul, tinerețea. Dînsa, Larisa, 
organizatoarea de Comsomol are 
prilejul să se convingă în fie
care zi de asta.

De ce a venit azi Larisa la uzi
nă cu maxilarul drept vînăt și 
înțepenit? A demonstrat că „dacă 
vrea" poate juca baschet, deși nu 
încercase niciodată mingea pînă 
atunci.

Eh! O simplă dovadă de ambi
ție juvenilă, probabil! Larisa Ko
losova ar avea, însă, tot dreptul 
să întîmpine cu ochi ironici o a- 
semenea judecată. Nu, tovarăși, 
nici baschetul, nici alergările, nici 
motociclismul, nici antrenamen
tele la floretă n-au fost niște sim
ple demonstrații de ambiție. Pur 
și simplu Larisa „s-a amestecat" 
în viața tinerilor din jurul ei, 
care pretindeau că sportul e — 
să vedeți — o chestie de aptitu
dini, de talent chiar!

Larisa s-a lovit, a gîfîit și-a 
julit genunchii, a primit fără să 
crîcnească lovituri, dar a demon
strat prin propriile ei reușite: ori
cine poate face mingea să-l as
culte. pista să-i alerge sub pi
cioare. motocicleta să ia virajul, 
floreta să-și . crească ținta. To
tul e să crezi în puterile tale, să 
nu te lași niciodată ..de căruță"...

De multe ori, seara. Larisa își 
pune rochia cea mai bună și se

noastreS-au plimbat, au vorbit, iar fata 
i-a recitat pe de rost din Pușkin, 
Heine, Maiakovski, Esenin.

El, ce i-o fi venit — i-a spus că 
și dînsul încearcă uneori...

Fata a fost de-a dreptul feri
cită. •

Acum problema se pune net: 
ori versuri, ori despărțirea pe 
veci. Ea nu va putea suporta o 
dezamăgire.

Larisa gîndește: păcătosul. Dar 
acum ce-i de făcut? îl descoase 
pe amorezul poznaș: cum e fata, 
ce preferințe are. Apoi încearcă 
să se transpună în pielea unui bă
iat care iubește prima oară:

Părul tău moale 
Mirosea a iarbă 
Și a flori de cîmp. Asta e mireasma ta...

Dar fata e pretențioasă. O sin
gură poezie nu-i ajunge. Și băia
tul vine din nou, într-un suflet, 
la Larisa:

— încă o dată, te rog. Trebuie 
să confirm...

Larisa gîndește: și ce dacă nu-s 
scrise chiar de el? în fond orice 
băiat care iubește cu adevărat e 
un poet. Iar Larisa simte — bă
iatul iubește din inimă. Altfel, 
dînsa n-ar fi acceptat să-i scrie 
versuri nici în ruptul capului.

Asta e mireasma ei...
Dar mireasma ta, care e, 

Larisa?
Un reporter de la „Komsomol- 

skaia Pravda" a făcut nu știu 
ce asemănare între Larisa Kolo
sova și o tufă de liliac care în
florește mereu, primăvară după 
primăvară. Noroc că reporterul 
și-a dat singur seama (și a și scris 
asta) că între o tufă de liliac și o 
persoană atît de serioasă că La
risa Kolosova, muncitoare frun
tașă. organizatoare de Comsomol, 
membră supleantă a Comitetului 
Central al Comsomolului nu e, 
orice s-ar spune, nici o legătură...

Dacă reporterul n-ar fi făcut a- 
ceastă mențiune Larisa s-ar fi su
părat foc...

Radu Țiulescu



Nu există
Ce poate fi mai ademenitor decît să publici o vastă culegere, scrisă de 

corifei ai științei ? Ea va pătrunde în toate casele unde trăiesc oameni setoși 
de cunoștințe și-i va ajuta pe mulți să-și aleagă un drum în viață. Dar se știe

pe păr
că oamenii de știință sînt în genere foarte ocupați și despărțiți de hotarele 
'dintre țări și dintre diversele discipline. De aceea nimeni n-a izbutit încă 
pînă acum să adune un forum universal al celor mai reprezentativi populari
zatori ai științei. Acum, însă, visul acesta a devenit realitate. Cea dintîi lu
crare internațională, despre știință, alcătuită chiar de savanți, este gata scrisă. 
Se numește „Știința și umanitatea. 1962" și a fost realizată de editura „Zna- 
nie“ în colaborare cu Academia de Științe a U.R.S.S. Prima ediție a acestui 
anuar de știință popularizată, fără egal în literatura universală, a fost îngri
jită de un colegiu de redacție compus din eminenți oameni de știință sovietici 
sub îndrumarea acad. A. V. Topciev și A. I. Berg. Lucrarea se va traduce în 
5—6 limbi.

Din cele 35 de articole, cît cuprinde volumul, 30 sînt scrise de savanți 
cu renume mondial. Autorii celorlalte' articole sînt scriitori cunoscuțL

Iată cîteva nume.
Savanți sovietici: academicienii M. V. Keldîș, N. N. Semionov, V. G. Fe- 

senkov, B. A. Ribakov, V. A. Engelhardt; D. I. Blohințev, I. P. Franțev, O. A. 
Reutov, G. M. Frank, membri corespondenți ai Academiei de Științe a 
U.R.S.S.; N. N. Blohin, președintele Academiei de Științe Medicale a U.R.S.S. 
și alții. Savanți străini — W. Heisenberg, unul din creatorii mecanicii cuan
tice ; prof. R. Mdssbauer, laureat al pr emiului Nobel, pe 1961, descoperitor al 
unui nou efect fizic care-i poartă numele; F. M. Bemet, specialist cu renume 
mondial în imunologie; A. R. Turki, directorul Centrului național de cercetări 
de pe lîngă președintele R.A.U., membru al Academiei de Științe a U.R.S.S.; 
celebrul filozof Bertrand Russel... Și încă nu sînt toate numele.

Ideea lucrării „Știința și umanitatea" este exprimată de însăși deviza ei 
„Accesibil și precis despre tot ce e mai important în știința universală".

Cartea va fi amplu ilustrată. La prezentarea ei grafică își dau contribuția 
talentații graficieni A. Dobrițîii, E. Neizvestnîi și I. Sobolev.

VLADIMIR KELER
Redactor responsabil al anuarului 

„Știința și umanitatea"

Nu există deșertări pe Fămînt ! E, nu-i așa, 
un titlu neobișnuit, chiar pentru o carte știin- 
țifico-fantastică ? Căci se știe că deșertările 
«cupă imense întinderi din suprafața globului. 
In conformitate cu unele .date — circa 40 de mi
lioane de kilometri pătrați, după altele — circa 
27 de milioane. Indiferent pe care dintre cele 

' două cifre le admitem, amîndouă ne uimesc prin 
mărimea lor. Pentru comparație, e de ajuns să 
arătăm că teritoriul Uniunii Sovietice are apro
ximativ 22 de milioane de kilometri pătrați iar 
suprafața celui -mai mare deșert sovietic, cu
noscutul pustiu Karakumî, are 336.00® de kilo
metri pătrați.

Cea mai mare parte a populației de pe glob, 
fie că nu știe nimic despre deșerturi, fie că 
își face despre ele ideea dată de manualele 
elementare de geografie, de o sumă de infor
mații căpătate ocazional sau de filmele de 
aventuri. De aceea pentru niște cititori neini- 
țiați deșertul înseamnă numai arșiță și fierbinți 
nisipuri mișcătoare prin care rătăcesc călători 
chinuiți de sete, biruind cu puteri sleite furtuni 
de nisip. Toate acestea contribuie la a acredita 
părerea că pustiul este o mare de nisip fără 
viață, străbătută numai de cămile — faimoa
sele „corăbii ale deșerturilor ’

în deșertările de pe teritoriul U.R.S.S,, nisi
purile mișcătoare ocupă circa zece la sută din 
suprafața lor. Este o suprafață ■ destui de întinsă 
și socotim că merită se ne ocupăm și de aceste — 
cu voia dumneavoastră — terenuri agricole, pen
tru a le da o utilizare folositoare.

Dacă privim o hartă pe care sînt trecute zo
nele cu nisipuri mișcătoare, vedem numaidecît 
că vinovat de apariția lor este omul, cu acțiu
nile Iui dezordonate și, de aceea, în ultimă 
instanță, păgubitoare. Cele mai multe dune de 
nisip le întîlnim de-a lungul fluviului Anra- 
Daria, mai ales pe malul sting, unde formează 
circumferințe aproape neîntrerupte în jurul 
oazelor. Pe alocuri, dunele au zeci de kilometri

-uri laborator al „Ogrei", instalaiia pentru cercetări termonucleare...

lățime și sute de ki 
nerații de agricultori 
sau nisipurile din împ 
cinînd tufele ! Cite '■ ! 
cători de animale1 m 
lor cît mai aproape 
apele dătătoare de v 
șunile erau călcate î 
iate pentru foc. Și 
rămase goale, au în 
casele și cîmpurile c

Istoria luptei imp 
stăpînirea lor, cuprir 
de descoperiri reale i 
și la fel de mari înfi 
decenii de căutări 
vastă experiență, d< 
U.R.S.S. nu mai exi 
influență dăunătoare

Acum se pune pr, 
lătura primejdia nisi 
a face semănături c< 
nisipurilor și reels: 
pentru înfrînarea 10: 
să se realizeze zone 
buiască a fi numai

Așadar, am aju 
U.R..S.S. au fost elat 
tică nenumărate mi 
nisipurilor și de înfi 
de protecție mecani 
luată în primul rin 
mite să consolideze 
fața pulverulentă 
noada înrădăcinări 
plantații cu diverse 
nite să fixeze nisi 
mărunte și termir 
groasă. Dar toate ■ a< 
fără o supraveghere

Mulțumită efortul 
îmbunătățiri fund: 
pieirea unor oaze di 
mărate generații 
fugă. Același lucru 
cră'rile executate d< 
oazele de pe malarii 
de alte zone de 
U.R.S.S.

Pentru fiecare de 
poate fi elaborată, 
turale, de măsura î 
erul cel mai impoi 
Iui economice, o s< 
funciare, de îmbun 
de ridicare a efîcai 
lui și într-o oarect 
a naturii.

Zona climatică 
una din cele mai 
pe glob. Este un 1 
prisosință oazele ei

Bine organizate ș 
ciale oferă posibilii 
aceea, misiunea n 
dezvoltăm la maxi: 
principii noi, să c 
tîmpmăm o nouă 
biMiătățjin balanța 
circuitul apei... I 
avea destule de fă

In același timp, 
șorturilor trebuie s 
creșterea animalele 
economiei în deșt 
carne, fină, piele, 
gustos, mai gras 
vacă și nicăieri nu 
de ieftină ca în p 

Dar ce se va ini 
afara hotarelor lag 
bare la care se i 
eînd condițiile soci 
resurselor natura 
vastelor teritorii ă 
soluțiile științifice, 
bil legate între eh



E 1.750.000 DE ANI

t!
,-,e. Cite ge- 
lemn de foe 

Hu și dezrădă- 
Hsărmani cres- 
Hit cu turmele 

aproape de Hu-Dariei '. Pă- 
Hufele erau tă- 
Hul : nisipurile 
Hvălească peste H stirniseră. 
Burilor, pentru 
■ șir de căutări, 

mari izbînzi 
urmare, după 

Hfost adunată o 
Ha, pe teritoriul 
Hisipuri a căror 
Hă fi înlăturată. 
Hiumai de a în- 
Hătoare, ci și de 
Hla valorificarea 
^■tuielilor făcute 
Ht mai rău caz, 
Hie care să tre- 
Hte...
H>raveghere ! In 
Hificate în prac- 
^Huptă împotriva 
H: diverse tipuri 
Hsură temporară, 
a și emulsii me

le durată supra- 
■Tde nisip în pe-
■ ; semănături și 
I de plante me-

H*pînd cu ierburi 
Hrbori cu tulpina 
Hi sînt ineficiente 
puștilor uzbeci în 
■ preîntîmpinată 

Inie vreme nenu-
■ s-au salvat prin 
Hune și despre lu- 
H®rii turtoneni în 
^Biei și într-o serie 
■de pe teritoriul
■ teritoriul sovietic
■ de condițiile na- 
■>st studiat și, lu- 
^Bivelul dezvoltării 
■rie de amenajări 
■ondițiilor de trai, 
■mice a teritoriu-

de transformare

jr este potențial 
zene agricole de 

re ne conving cu 
ră intensivă.
e, irigațiile artifi- 
nte nelimitate. De 
căpetenie este să 

țiile pe baza unor 
apa și să preîn- 
a solului, să îm- 

«i să reglementăm 
ațiile viitoare vor

E întinderi ale de- 
oite în ritm rapid 
cămilele sînt baza 

leirigate. Ele dau 
e cămilă este mai 
:ftin decît cel de 
obține o carne atît 
pustiurile aflate în 
âalist ? E o între
prinde foarte ușor : 
țgădui valorificarea 
msformarea naturii 
rilor se vor găsi și 
lă lucruri indisolu-

of. V. Kunin

Din zgomotul continuu pricinuit de paraziți 
abia-abia deslușeam glasul soției: . .

— Langata ? Sint Olduvai I Langata 1 Mă auzi ? 
Trec pe recepție.

Am apăsat pe butonul pentru transmisie.
— Olduvai ? Sînt Langata ! Te aud. dar toarte 

slab. Încearcă să reglezi mai bine aparatul Trec 
pe retepțic.

Și din nou i-am auzit glasul, de astă dată mai 
clar.

— Mă auzi ? Ieri am găsit un picior. Da, un 
picior. Mi se pare că e o descoperire la iei de 
interesantă ca aceea de anul trecut a zinjan- 
tropului.

— Minunat! Și ați găsit multe fragmente?
— Destul de multe — a răspuns Mary. — Osul 

călcîiului, glezna si alte cîteva oase. Vino să le 
vezi I

— Plec chiar acum.
Așa am aflat despre descoperirea unor fosile 

de ființe antropomorfe străvechi, din familia din 
care se trage omul de astăzi și verii lui preistorici 
r— australopitecii.

Anul trecut, împreună cu Mary, am descoperit 
craniul unui locuitor preistoric al Pămîntului — 
zinjantropul, care în vremi străvechi a trăit pe 
actualul teritoriu al Tanganicăi (Africa răsări
teană). Pină în ultimul timp n-am putut stabili 
vîrsta exactă a craniului găsit. Acum sîntem, in 
sfîrșit, în posesia unor fapte zguduitoare. Așa nu
mita metodă potasiu-argon ne-a îngăduit să 
stabilim că zinjantropul a trăit nu cu sute de 
mii de ani în urmă ci acum 1.750.000 de ani.

Această primă și impresionantă descoperire am 
făcut-o în 1959 în defileu) Olduvai, leg'endar de 
bogat în aglomerări de fosile, pe care le stu
diem de 30 de ani

lor acum Mary mă anunța că defileul ne dă
ruise neprețuitele rămășițe ale unei alte ființe 
antropomorfe, mult mai vechi decît zinjantropul.

Peste o oră plecam din Langata, o suburbie a 
or ș ilui Nairobi (Kenya), unde locuiam Pină la 
Olduvai aveam 556 de kilometri. Pe timp bun 
străbateam distanța în 13 ore.

Am menționat „pe timp bun", dat fiind că în 
anotimpul ploios, din martie pină în iunie, anu
mite porțiuni ale drumului spre Olduvai se trans
formă într-o mlaștină aproape de nestrăbătut.

In 1960, Comitetul de cercetări de pe lingă 
Asociația națională de geografie a S.U.A. a ho
tărî! să ne subvenționeze iar noi ne~am propus să 
lucrăm în tot timpul anului — și pe ploaie și 
pe arșiță. In 13 luni de muncă am totalizat 92.000 
de ore-om de săpături, de două ori mai mult de
cît înregistrasem împreună cu Mary în cei 30 de ani anteriori.

Ce am descoperit în ateste 13 luni ?
Am descoperit atît de multe lucruri incit nici 

nu știu cu ce să încep. „
Și în primul rînd noi fosile ale vechiului nos

tru prieten zinjantropul, căruia noi îi spuneam 
simplu „zinj“ ori și mai duios „copilașul nostru 
drag".

Curățind mii de tone de rocă ștîncoasă care a- 
coperea o așezare de zinjantropi, am descoperit 
două oase din membrele inferioare ale unui locui
tor al așezării de odinioară și citeva fragment's 
de alte oase. Sperăm să putem găsi și maxilarul 
inferior al craniului descoperit de noi în 1959. 
Asta ne-ar ajuta să aflăm dacă zinjantropul știa 
ori nu să vorbească. Ar ii un indiciu elocvent 
despre evoluția lui. Dar și fără craniu am aflat 
destul de multe lucruri despre omul nostru, care 
a trăit cu mii de secole în urmă

Maxilar de om?

Ce Iei de ființă să fie asta care a trăit în 
vremuri și mai vechi decît zinjantropul ? Cînd 
am ajuns fa Olduvai, nu se vorbea decît despre 
descoperirea prețioaselor fosile. Mar'y le găsise 
la 200 de metri de locul unde aflasem zinjan
tropul, dar lă o adîncime mai mare. însemna că 
ființa antropomorfă găsită de dînsa trăise în 
vremi mai depărtate decît zinjantropul.

Am început să căutăm cu înfrigurare și alte 
resturi ale făpturii necunoscute. Și intr-adevăr, 
săpăturile ulterioare au scos )a iveală cîteva bu

Misterul luceafărului de dimineațăNimeni nu ne poate spune deocamdată cum arată suprafața planetei Venus, învăluită într-ur. strat de nori impenetrabili pentru telescoapele noastre. Există doar ipoteze, mai muit sau mai puțin verosimile..Unii socotesc că suprafața ei este un deșert de pe care vînturi puternice spulberă vîrtejuri de praf, care plutesc apoi in atmosfera e, ca niște nori gălbui. Astfel,, astronomul francez E. I. Opik socotește că apa descoperită în atmosfera planetei Venus în urma cercetărilor efectuate cu aerostate este extrem de puțină. De aceea ipotezele care admit existența pe Venus a unui ocean imens și a unor nori compuși din vapori de apă trebuie respinse.După părerea astronomului francez, stratul de nori care plutește deasupra lui Venus ar putea fi compus din praful ridicat de pe suprafața planetei de »iște curenți ascendenți și din gaze similare celor care intră în compoziția stratului absorbant „violet" din atmosfera planetei Marte. 

căți de craniu și, în sfirștl, o mare bucată dintr-un 
maxilar inierior, cu 13 dinți ioarfe bine conser
vați.

Cel mai bătrin copil de pe PămmtEra un maxilar de copil. V-ați putea întreba de 
unde o știm. Ne-o dovedesc în primul tind din
ții. Orice mamă știe cum apar dinții copiilor. La 
început, în primul sau al doilea an de viață, 
cresc dinții de lapte. De la cinci ani și jumătate 
pină la șase ani și jumătate se dezvoltă premo- 
larii definitivi, iar între 10 și 12 ani a doua serie 
de măsele -

Copilul descoperit de noi nu se deosebește de 
fel de copiii de astăzi. Premolarii din maxilarul 
găsit sînt destul de tociți, dar a doua serie 
este mai puțin tocită. A treia serie de măsele, 
care de obicei apare la 16 ani. n-a mai apucat 
să străpungă gingia

Nu încape dar nici o îndoială că copilul tre
buie să fi murit la virsta de 10—12 ani. Din ce 
cauză anume ? E o întrebare la care nu-i ușor de răspuns, căci să nu uităm că avem de-a face 
cu probe datînd de mai bine cte 1.500.000 de anii

Credem că copilul a murit mai degrabă de o 
moarte violentă decît de vreo boală. Am găsit șt 
oasele parietale. Pe parietalul sting se pot vedea 
urme de lovituri. După cum e, de asemenea, vizi
bilă și o fractură adîncă a craniului

Părerea că copilul a putut să cadă și să se fi 
lovit de o piatră o respingem de la bun început, 
dat fiind că în regiunea mlăștinoasă undv trăia 
nu existau deloc pietre, dacă facem abstracție de 
micile unelte de piatră care în nici in>. caz nu 
i-ar fi puiuț prîcinui o fractură atît 
de adîncă, dacă ar fi căzut peste una 
din ele.

Rămîne să conchidem deci că copi
lul a murit de ceea ce poliția de 
astăzi numește o „lovitură adminis
trată cu un obiect necontondent".

Om sau ființă antropomorfă ?

Ce rol joacă copilul „nostru" în 
noianul de probleme ridicate de fo
silele descoperite la Olduvai ? Poate 
ii el numitom și se poate ști oare 
în ce vremuri a trăit și ce înfățișare 
a avut ? Și mai ales cine a trăit mai 
întîi, el sau zinjantropul ?

La unele din aceste probleme pu
tem răspunde de pe acum, pentru 
altele va trebui să mai așteptăm.

In primul rînd cînd vorbim de oase 
de „copil" nu înseamnă că părintele 
acestei ființe trebuie să ii lost nea
părat un om în accepția noastră a 
cuvîntului. Oamenii de știință soco
tesc că cel mai important indiciu 
pentru existența omului este confec
ționarea de unelte cu uz permanent, 
spre deosebire de folosirea întîmplă- 
toare a unor pietre și măciuci ascu
țite. Faptul că uneltele găsite sînt 
de uz permanent a fost principalul in
diciu după care ne-am ghidat atunci 
cînd am ajuns la concluzia că zin
jantropul e om.

Putem spune, însă, cu toată con
vingerea că ființa mai veche decît 
zinjantropul a fost și ea om ? Mărtu
risesc sincer că nu. Știm in general 
foarte puține lucruri despre ea și. de 
aceea e riscant să emitem ipoteze în
drăznețe.

Am spus și mai sus că pe zin- 
jantrop îl putem considera om în- 
irucît nu avem nici un motiv de în
doială asupra raptului că el și nu 
altcineva a confecționat-, uneltele des
coperite odată cu dînsul. Totuși, ju
decind după structura organismului 
el se apropie foarte mult de austra- 
lopitecul sudafrican, care nu era om.

Așa explică Opik culoarea gălbuie a lui Venus și fîșiile întunecate de pe fotogratirle făcute cu ajutorul razelor ultraviolete. Deasupra acestui strat de nori se află un strat de gaze. Tot Opik socotește că pe planeta Venus nu există viață.La Observatorul astronomic al Universității de stat dih Harkov a fost constatat un fenomen extrem de curios, care ne-a permis să emitem unele ipoteze despre natura straturilor ce reflectă lumină.S-a observat că în toate unghiurile unei faze, în momentul reflexiei, pe toată suprafața planetei Venus se constată un efect de oglindire. în ce constă el ? Strălucirea maximă se înregistrează în punctele de pe discul planetei pentru care unghiul de cădere al luminii este relativ egal cu unghiul de reflexie, iar razele în cădere și reflectate se află pe laturi diferite față de perpendiculara pe suprafață în punctul dat (de parcă ar fi reflectate de o oglindă) Acest fenomen se constată pentru lungimile de undă variind între

Copilul găsit ae noi se de'oseoeșie in mane 
privințe de australopitec. Cred că este reprezen
tantul unui alt grup de ființe antropomorle' — 
pe care nu le numesc „oameni" — cu encelaiul
mai dezvoltat și cu dint; care, deși toarte mari, 
nu seamănă cu din/ii australopitecului.

Vecfem dar că se prea poate ca acum 1.75O.ițt)ă de am in Olduvai să se. fr dezvoltat narn ■■ s 
tipuri de făpturi antropomorfe. Una era zinjan
tropul -care, ludecind după . structura 
lui, era pe jumătate- om. Cealaltă — o ființă ex
trem de primitivă, ale cărei case și dinți au ca
racteristici ce o apropie de om :

In genere, tot ce pot să spun deocamdată e că 
părintele copilului ar ii putui să fie om, dacă 
avem in vedere problema confecționării de unel
te Dar mai avem de ailat încă multe lucruri.

Intr-o dimineață, în timp ce săpam in stratul 
unde am găsit copilul, Mary mi-o spus ;— Ia uite, iar o broască țestoasă 1 Mereu dăm 
de broaște țestoase și de pești! Cum de nu se 
săturau de ele f

— Ai dreptate — i-am răspuns
Este una din deosebirile fundamentale dintre 

stratul în care am descoperit zinjantropul și cel 
în care am găsit copilul. Contemporan:; copi
lului au lăsat în urma lor uriașe cantități de ose
minte de broaște țestoase, pești și păsări de apă 
care erau și ele ușor de prins. E o împrejurare 
care ne dovedește că nu erau vînători prea pri- 
cepuți, ci vînau ce era mai ușor. Zinjantropul, 
însă, știa să vîneze și antilope și cai țineți.

L. S. B. LeakeyDirectorul Institutului de antropologie, ■istorie și cultură preistoricădin Nairobi fKenvai

Vase sangvine artificiale, fabricate la Leningrad.

410 și 640 milimicroni, adică de la zona roșie pînă la cea violetă ă spectrului.Un efect similar am putea constata observînd strălucirea norilor dacă am zbura cu avionul deasupra lor în timp ce sub noi s-ar afla o întindere de apă. S-ar putea ca norii să aibă proprietatea de a reflecta atunci cînd conțin cristale de gheață. După cum s-ar putea să fie valabile amîndouă ipotezele.Ipoteza existenței pe planeta Venus a unei mari întinderi de apă, e unui ocean, a fost emisă îs 1955 de americanii D. Mentzel și F. Whipple pornind de la cu totul alte considerente decît subsemnatul, care a ajuns la aceeași concluzie încă în 1949, pe baza observațiilor fotometrice făcute asupra planetei Venus.Acum, cînd în atmosfera lui Venus au fost descoperiți vapori de apă, ekistența unui ocean devine și mai verosimilă,
Acad. N.< Barabașov



Din AMINTIRILE LUI KONSTANTIN FEDIN

Partizanii pe Nevski Prospekt
în zilele de marți, la nouă seara, Leningradul 

asediat vorbea cu frații săi din codru, din pădurile 
Pskovului. în bordeie și în adăposturi, în barăcile 
și izbele țărănești răsuna glasul neșovăitor al che
mării : „Partizani, rezistați. Leningradul nu se va 
preda niciodată, victoria va fi a noastră, victoria-i 
aproape !“ Răsunau cîntece, cînta orchestra, poeții recitau versuri, crainicul anunța știrile. Leningradul trăia, și viața lui aspră, grea era susținută numai de voința înflăcărată de a-1 zdrobi pe dușman.Și iată că această voință a biruit : blocada s-a prăbușit, hitleriștii au fost zvîrljți dincolo de lacurile Pskovului, orașul și-a îndreptat spinarea, des- chizînd brațele pentru toți aceia care l-au ajuta! în timpul apărării și, mai cu seamă, pentru frații- partizani de pe pămînturile Pskovului....Oamenii, așteptînd, grupuri, grupuri, în stațiili 
de tramvai din Leningrad, sînt plini de voie bună 
Nu demult încă, strîngerea în grupuri era evitată după cum se evita și ieșirea pe străzile orașului bombardat de tunuri la fel ca tranșeele din pozițiile înaintate. Acum leningrădenii se bucură că 
pot umbla pe străzi, se simt ca renăscuți la o viață orășenească, sînt liberi să circule cum și cînd vor, 
sînt liberi să staționeze la răspîntii, să vorbească în tihnă cu cunoscuții pe care-i întîlnesc, să stră
bată fără grabă marile piețe sau să se plimbe prin parcuri. Ce fericire că strada nu mai e zonă interzisă, zonă primejdioasă, zonă de foc barbar I Poți trimite copiii la plimbare, și prichindeii trec iarăși în șiruri, sub supravegherea educatoarelor, doi cîte doi, ținîndu-se de mînă și pălăvrăgind între ei în graiul lor. Și toată lumea se minunează : de unde au răsărit atîția copii, unde erau pînă acum, de ce n-au fost văzuți ? Și toți aud, drept răspuns la uimirea lor, un glas lăuntric, fericit : „Păi, blocada a fost sfărîmată, strada nu mai e amenințată de bombele fasciste I"Străzile Leningradului dădeau localnicilor un prilej de bucurie cu atît mai mare, cu cît se schimbaseră într-o arenă de sărbătoare fără precedent : în oraș intrau partizanii, venind în marș din inima pădurilor învecinate. Iată-i : fete și femei, bătrîni, băiețandri cărora încă nu le-a mijit mustața și bărbați cu barbă, îată-i pe oamenii care au ajutat Leningradul să-și recîștige libertatea, cu armele'cu care-i nimiceau fără cruțare pe fasciști, cu drapelele pe care rosteau jurămîntul : victoria sau moartea ! Orașul îi întîmpină cu muzici, cîntece, bătăi de tobă, aclamații. Recunoștință și lacrimi, cuvîntări. mitinguri, decorații înmînate cu emoție — ordinele și medaliile răsplătind faptele eroice săvîrșite pe pămîntul Pskovului. în spatele dușmanului.Zi cu zi se scurgeau prin bariere detașamente de partizani și învingătorii-orășeni îi salutau pe învingătorii-pădureni. Curînd, la fiecare pas puteai întîlni oameni cu cușme înalte și căciuli din blană 
de miel, cu panglici roșii cusute pieziș. Printre acești viteji, căliți în luptă, erau mulți care de doi ani nu mai dormiseră sub vreun acoperiș : acoperămînt le fusese cerul înstelat, norii amenințători și căciula mohorîtă a pinului.Am întîlnit la marginea orașului o mînă de parti-

CaragialeO festivitate la Casa literaților din Moscova a reunit mulți admiratori ai operei marelui nostru satiric : muncitori, ingineri și tehnicieni de la .Krasnîi proletari", de la uzina de rulmenți nr. ly de la întreprinderea „Serp i molot“, funcționari ai Bibliotecii Centrale istorice, oameni de cultură și de artă, studenți și profesori de la Institutul de literatură universală „A. M. Gorki11. Cu toții îi cunoșteau bine satira nemuritoare la adresa burgheziei romînești, fie din traducerile apărute în limba rusă, fie din piesele jucate pe scenele sovietice. Și au aplaudat aprobator, entuziast cînd dramaturgul Afanasi Salînski, care a vorbit pe larg despre viața și creația lui Caragiale, l-a așezat pe acesta alături de Gogol.
„«Scrisoarea pierdută», care s-a bucurat și se 

bucură de un mare succes pe scenele teatrelor din 
Uniunea Sovietică, poate li comparată, prin torța ei 
satirică, numai cu „Revizorul11 lui Gogol — a spus

Konstantin Simonov deschizînd ședința festivă în
chinată semicentenarului Caragiale, care a avut loc 
la 4 iunie la Casa literaților din Moscova.

zani — vreo cincisprezece. Cu saci, cu portharturi, cu mantale în bandulieră, asaltau tramvaiele în- tr-un iureș voios. Cînd taxatoarea le ceru să ia bilete, porniră să schimbe priviri și să se scotocească orin buzunare. Femeia aștepta răbdătoare,

dar ți ci. mi aer sever, in cele din urma, oamenii mărturisiră stingheriți că nici unul din ei n-are vreun ban. Unul mai îndrăzneț zise:—■ Ți s-a spus doar că n-avem! Uite, o să primim dintr-o dată leafa pe doi ani și atunci o să plătim.
în U.R.S.S.el. Caragiale s-a născut chiar in ziua cînd a murit 

Gogol 1 Se vede că destinul a vrut așa, ca opera 
marelui Gogol să fie continuată de marele Ca
ragiale".Amintind de condițiile vitrege în care a trăit și a creat Caragiale, Salînski a subliniat printre altele că poporul din mijlocul căruia a ieșit marele satiric, a reușit să înlăture nedreptățile sociale din țara sa în care astăzi desăvîrșește construcția socialistă, obținînd succese importante în toate domeniile, făcînd din Romînia înapoiată de altă dată o țară cu o înaltă cultură, cu o știință și tehnică dezvoltată, cu o democrație deplină.Filmul .Telegrame" și un frumos program artistic la care și-au dat concursul violoncelistul Sviatoslav Knușevițki, cîntărețul Alexandr Ognivțev de la Bolșoi Teatr, artistul emerit Rusinov care a citit „Lanțul slăbiciunilor", violonista Aitianova care a interpretat șase dansuri romînești și un grup de actori de la Teatrul de satiră care au prezentat o scenă din „O scrisoare pierdută" an încheiat seara festivă închinată marelui nostru dramaturg.

Moscova, iunie 1962.
G. Marin

•
 Criticul și istoricul literar Kornei Cilikovski a fost distins cu titlul de „doctor în literatură" al U- niversității din Oxford. Cu acest prilej, Kornei Ciukov- ski a ținut o serie de conferințe despre „Ritmul poeziei lui Nekrasov", despre opera lui Marșak și despre activitatea acestuia ca traducător al operei lui Shakespeare în limba rusă.

•
 Pînă nu de mult, în mica republică sovietică Daghestan se publicau cărți în opt limbi : avară.

— N-am nevoie dintr-o dată de bani pe doi ani, răspunse imperturbabil taxatoarea. Mie să-mi dați chiar acum cîte cincisprezece copeici de om.— Dar înțelege o dată, de unde să avem bani, venim doar de-a dreptul din pădure !— Prețul e același, fie că ai venit din pădure sau mai știu eu de unde.— Dar înțelege o dată, sîntem partizani !Taxatoarea chibzui puțin și răspunse cu același ton imperturbabil :— Așa trebuia să spuneți : noi sîntem partizani... Și taxatoarea se trase la locul ei.în atelierele artiștilor plastici din Leningrad am făcut cunoștință cu Karițki, comandantul brigăzii a cincea de partizani din Leningrad, și cu Sergunin, comisarul brigăzii. Un sculptor făcea bustul comandantului și un pictor — portretul comisarului.Karițki zîmbea și cînd l-am întrebat dacă îi place să pozeze, izbucni în hohote :— E mai ușor să lupți...Avea un zîmbet care cucerea prin tinerețea și puritatea lui, și toată făptura-i părea nespus de frumoasă, de o frumusețe virilă, aspră ; acum cînd trebuia să facă ceva străin de îndeletnicirile lui, se simțea sfios și am înțeles prea bine că acest om îi cucerea ușor pe cei aflați în subordinea lui. E de neam de mineri din bazinul Donețului. La începutul războiului era ofițer activ în Armata Roșie și a cerut de bunăvoie să fie trimis în spatele inamicului. A stat acolo doi ani și trei luni, înjghebînd din soldați ai Armatei Roșii și localnici o brigadă de 7.200 de luptători, pe care a înarmat-o în cea mai mare parte cu arme capturate de la nemți. E tocmai brigada care a acționat în triunghiul Pskov-Porhov-Luga.Ivan Sergunin are altă structură sufletească. E originar din Pavlov, vestitul oraș de meșteri ai metalului de pe Oka. Tatăl lui meșterea lame, iar el a putut urma Academia mîlitar-politică. E uscățiv, grav, zgîrcit la vorbă, cumpănit și egal. îmi arată tacticos și domol ziarul scos de partizani în pădure. Se numea Răzbunarea partizanului. Nu era mai mare ca o foaie de bloc-notes de birou. Dar era un ziar adevărat, periodic, imprimat în tipografia de campanie, cu comentarii, informații și articol de fond. Articolul de fond era intitulat Să întărim 
organele puterii populare.— Da, spune Sergunin, ne-am străduit mult ca să întărim Puterea sovietică în spatele fasciștilor. Ori de unde îi alungam, duceam în rîndurile populației muncă de lămurire atît pe tărîm economic, cît și pe tărîm militar. Țăranii făceau rezerve de semințe ca să însamînțeze ogoarele de îndată ce va veni Armata Roșie. Uitați-vă la articolul : Să 
îngrijim bine utilajul agricol. Am rezistat atîta timp numai pentru că poporul a fost cu noi. Aveam în pădure și ateliere de reparații. Aveam de gînd să ne facem chiar noi armele. Dar între timp a venit Armata Roșie...Relatările lui Karițki și Sergunin despre isprăvile partizanilor sînt pline de pitoresc, iar Isprăvile prin ele însele nu contenesc a ne uimi.Leningrădenii i-au invitat pe oaspeți la un concert al Studioului Radiodifuziunii. Oameni în cușme și căciuli înalte au venit în sala pe care n-o văzuseră decît în închipuire sau în vis. De aci, din această încăpere înaltă, tapetată cu stofe, împodobită cu perdele și covoare, ajungea pînă la ei, în ungherele cele mai depărtate ale pămîntului Pskovului, glasul Leningradului : „Rezistați, victoria-i aproape !; Și iată că acum partizanii îi văd nu în vis, ci aievea pe cîntăreții de operă, pe muzicieni, pe coriștii din corul marinarilor Flotei Baltice și, ascultîndu-i pe acești cîntăreți, pe care îi cunosc bine, care le sînt apropiați ca niște rude, în minte le răsare un alt tablou : undeva, în adîncul pădurilor, într-un bordei săpat în pămînt, departe, la vest de lacurile din regiunea Pskov, astăzi, marți, la orele nouă seara, partizanii, cu casca lipită de ureche, ascultă ca și ei concertul difuzat la radio și, ca prin vis, văd și. ei această sală cu perdele, tapetată cu stofă, în care se află un grup de ascul- tători-partizani, care s-au și unit cu Armata Roșie. Și inima fiecăruia, aici în sală și acolo, în bordeiul îngropat în pămînt, bate în ritmul cîntecelor : rezistați fraților, victorja-i aproape...După concert, oaspeții Studioului Radiodifuziunii ies pe strada principală a orașului, pe celebrul Nevski Prospekt, care respiră acum din plin, maiestuos și falnic, cu multicolorele lumini ale stopurilor. automobilelor și tramvaielor, cu luminile Leningradului pentru care au luptat și și-au dat viața partizanii din ținuturile Pskovului.

în romînește de F. MANOLE 
și R. HEFTER

darghinskă, kumînskă, lez- ghină, tatskină, lakskină, tabaraskină și rusă. Recent, au început să se editeze și în limbile nogainskină și cecen"ga Răspunzînu invitației ’a8f: Uniunii Scriitorilor, un grup de scriitori din Cam- bodgta a vizitat de curînd U.R.S.S. Oaspeții au vizitat Tașkentul și Samarkand- ul. s-au întîlnit la Moscova cu numeroși scriitori sovietici și au vizionat spectacole de teatru și bale’

•
 Biblioteca budapestană „Szabo Erwin" a pregătit pentru tipar o culegere de articole despre Lev Tolstoi Cu prilejul comemorării a 50 de ani de la moartea scriitorului, biblioteca s-a adresat unui mare număr de scriitori, critici șl istorici literari cu rugămintea de a colabora la editarea unui volum de impresii despre opera lui Tolstoi. In afară de scriitorii maghiari, peste 100 de scriitori din 27 de țări au răspuns la invitația bibliotecii din Budapesta.



• Un „secret'" care a rezistat sute de ani • Formula matematica
a [ost găsită • Stradivarius învins de 14 ori

De abia s-au stins acordurile melodiei și ropotele aplauzelor au și început să răsune... Dar urechea e încă plină de sunetele viorii, de timbrul ei plăcut, catifelat, de sonoritatea și claritatea instrumentului. Interpretarea depinde, desigur, în primul rînd, de artist dar, într-o mare măsură, și de instrumentul pe care îl utili- 
z&SZă. De-a lungul vremii au fost mulți constructori celebri de viori. Orice violonist îi știe. Dar deasupra tuturor sînt cei din școala italiană, ilustrată de nume —• cunoscute și de nespecialiști — ca acelea ale lui Stradivarius, Guarnieri, Amati. Incit se poate spune că vioara, „regina" instrumentelor cu coarde, s-a născut în nordul Italiei, la Cremona.

înaintașii vioriiEvoluția instrumentelor cu coarde, pînă la forma celor de azi, a fost destul de lungă. Acum cîteva secole, aceste instrumente, care aveau forme și dimensiuni diferite, erau ținute, de regulă, vertical. Așa foloseau instrumentele și artiștii indieni, și cei chinezi, și cei arabi. Arcușul nu avea nici el forma de azi. Semăna cu un arc ; partea lemnoasă, azi dreaptă, era concavă. Arcușurile erau mai grele și mai greu de mînuit. Prima reprezentare a unui instrument folosit în poziție orizontala, la care coardele erau făcute să vibreze de un arcuș drept, se află într-o biserică din Kiev. Fresca care cuprinde această reprezentare are o vechime de peste 900 de ani. în Europa occidentală picturi similare apar abia prin secolul al XVI-lea, cu 500 ani mai tîrziu decît cea din Kiev. Instrumentul din fresca kievleană avea o formă aproape triunghiulară. Cu timpul, forma instrumentului care va deveni vioara de mai tîrziu s-a schimbat Acesta a început să-și strîmteze „talia", să se perfecționeze, să-și schimbe dimensiunile și numărul de corzi. Pînă cînd Antonio Stradivarius a dăruit lumii minuna- tu-i instrument cu coarde, vioara de astăzi. Asta s-a întîmplat în secolul al XVIII-lea, în liniștitul și însoritul orășel Cremona. Pentru a-și desăvîrși opera, Stradivarius a avut nevoie de cincizeci și șase de ani.
Pe urmele celebrului 

secretO cercetare mai atentă ne duce la o descoperire uimitoare : din cele peste 1150 de instrumente ieșite din mina lui Stradivarius, nici unul nu seamănă cu celălalt în privința grosimii celor două fețe, a formei lor — curbura boitei — sau a altor dimensiuni. Materialul să fi fost oare acela care și-a spus cuvîntul hotă- rîtor ? Dar pe această cale nu s-a putut ajunge la dezlegarea enigmei, în același impas au ajuns și cei care au pledat pentru importanța hotărîtoare a lacului. O sumă de constructori au hotărît atunci să copieze întocmai instrumentele lui Stradivarius Au copiat totul, în cele mai mici amănunte. Au respectat toate detaliile de formă, grosime, boltire. Dar rezultatul a fost negativ. Sunetul viorilor lor nu se putea compara cu modelul original. Ce era de făcut ? Unde era secretul ?Adevărul, care a rezultat din cercetările făcute ulterior asupra acestor instrumente, este că constructorii nu posedau un anume secret, o anume formulă magică. „Magia" marilor maeștri ai viorii a stat în munca lor neîntreruptă, în excepționalul lor talent, în finețea observațiilor făcute asupra instrumentelor. Fiecare vioară era la ei un obiect 

de studiu amănunțit; urmăreau cu grijă influența fiecărei modificări asupra calității sunetului. De aceea nici o vioară nu semăna cu cealaltă. De aici și deosebirea dintre un in- strument-copie și unul original. Constructorul copiei nu studia, paralel cu construcția, și calitatea sunetului. El construia, de fapt, o foarte frumoasă mobilă. Dar aceasta nu era operă de creație. Creație era ceea ce făcuseră Stradivarius și ceilalți mari maeștri, pentru care modelarea lemnului avea drept scop făurirea unui instrument cu calități din ce în ce mai bune. Astfel de maeștri au trăit și în alte țări, în afară de Italia : Batov, Seremistov, Leman în Rusia,

Steiner în cîermama, Lupau în Franța ș.a. Cu timpul, încercînd să dezlege enigma, cercetătorii au început să socotească vioara ca un obiect de studiu științific.
Con»truc(ia lui SavardFelix Savard, medic din Strasbourg, un pasionat constructor de viori, a studiat vioara cu corzi și fără corzi, a „ascultat-o“ ca un adevărat medic. Și a constatat că fie prin lovire, fie prin suflare, chiar și fără corzi, vioara emite același sunet și anume, sunetul „do" al primei octave. Era un pas important, un indiciu prețios pentru dezlegarea enig

mei. Medicul francez a încercat să reproducă nota într-un rezonator care să nu fie tributar unei anumite forme clasice. Și într-o bună zi, cunoscutul meșter francez Jean Ville i-a oferit lui Savard un instrument creat după indicațiile lui. Era un fel de cutie dreaptă, trapezoidală, fără scobituri, o construcție simplă și ușoară. Senzație ! Instrumentul suna și chiar foarte bine ! Se părea ' că victoria era deplină. Dar, treptat, entuziasmul s-a stins. Au început să-și spună cuvîntul adevărații specialiști : interpreții. Nici unul dintre ei n-ar fi preferat vioara lui Savard 

în locul unei viori Guarnieri de e- xemplu. „Instrumentul matematic" a ajuns în cele din urmă la muzeu mar- cînd, ce-i drept, o importantă etapă în evoluția încercărilor de a descoperi misterul viorilor din Cremona.
O încercare interesantăDmitri Cernov, bun cunoscător al metalelor, a hotărît să reia cercetările medicului francez, dar pe o cale originală : să îndrepte greșelile din construcția viorilor obișnuite, în vederea unui scop principal — îmbunătățirea calității sunetului. în felul acesta a ajuns să creeze un 

instrument excelent. Astfel de meș- teri-cercetători au mai fost și după el în Rusia. Dar o adevărată producție de viori de calitate în număr mare, adică o industrie de instrumente muzicale, a putut lua naștere numai atunci cînd viața a ridicat o asemenea problemă. Asta s-a întîmplat după Marea Revoluție Socialistă din Octombrie, cînd cultura a devenit un bun al maselor. Prima problemă care s-a ridicat în fața acestei industrii a fost găsirea materiei prime — lemnul special din care se construiesc instrumentele cu coarde. Pînă la Revoluție lemnul era importat cu mari sacrificii bănești. O industrie proprie, însă, nu se putea baza pe materia primă importată. Așa au început, sub conducerea prof. Nikolai Nikolaevici Andreev, cunoscut specialist în acustică, cercetările pentru aflarea esenței de lemn potrivite. Pentru a găsi lemnul potrivit, trebuiau aflate mai întîi criteriile de selecționare. După Andreev, calitatea lemnului se vădește, în primul rînd, în gradul de conductibili- tate a sunetului, criteriul principal fiind viteza de penetrație a- sunetului prin lemn. în al doilea rînd. calitatea lemnului mai trebuie să fie determinată și de o cît mai mare durată a oscilației sonore. Astfel de proprietăți au esențele cu densitate mică. îmbinînd aceste proprietăți într-o formulă matematică s-a determinat o „constantă acustică" a cărei mărime e direct proporțională cu calitatea lemnului. Mai tîrziu, această formulă a fost completată de un alt cunoscut acustician sovietic, Andrei Rimski-Korsakov (nepotul marelui compozitor), care a mai introdus o mărime menită să definească viteza de amortizare a oscilației sonore. în felul acesta a fost găsită formula pentru lemnul necesar construcției de instrumente muzicale.
Vioara — produs 

industrial ?Dintotdeauna s-a socotit că o vioară de calitate este rodul talentului și perseverenței. Ea nu poate fi obținută cu mijloace mecanizate, automatizate ș.a.m.d. Dar această idee nu era pe placul lui Israel Alender, entuziastul proiectant și organizator al primei fabrici de instrumente muzicale cu arcuș, din U.R.S.S.— Este posibilă nu numai mecanizarea producerii de viori de calitate, ci și automatizarea ei ! Așa spunea Alender. Dar, de obicei, i se răspundea :— Imposibil. Vioara e un fruct al inspirației artistice.Riposta lui Alender venea numai- decît : — Asta-i misticism. Vioara înseamnă material plus formă și nimic mai mult.în ce privește materialul, problema era aproape rezolvată. Secretele materialului fuseseră dezvăluite de cercetările făcute anterior. Ecuația lui Andreev a însemnat o adevărată reproducere în limbaj matematic a intuiției celebrului artist din Cremona.Dar forma ? în această privință lucrurile nu erau încă prea bine lămurite. Alender nu s-a lăsat intimidat și și-a îndreptat eforturile spre o cercetare științifică a problemei. Scopul ? Studiul analitic al sunetului pentru a găsi cauzele fizice ale calităților lui. pentru a le stăpîni și a le reproduce. Trebuia să se ajungă la un țel de-a dreptul fantastic : să se realizeze, pe baza mecanizării și automatizării, instrumente mai bune
Vladimir Eșanu

(continuare în pag. 11-a)
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Un loc pe plajă mcepe să devină o problemă...

soarele de iunie nu-i de glumit.

Așa-i pe Nipru în zilele de vară.

Pasionalii voleiului nu înjeleg să-șl piardă timpul nici aici. Amatorii de pescuit au mult de lucru,

Odată cu vara, Niprul devine 
tru locuitorii Kievului atracfia 
mărul 1.

Mai cu seamă in zilele libere, 
șui pare că se golește. De pe toate 
străzile, de pe toate bulevardele oa
menii se scurg într-un vesel exod cu 
biciclete, motociclete, mașini, auto
buze, troleibuze, tramvaie, metrou 
sau pur și simplu pe jos spre malu
rile înecate în verdeafă ale bătrînului 
fluviu. Podul pentru pietoni lat de 
șapte metri, care leagă țărmul drept 
al Niprului cu insula Truhanov — 
locul favorit de odihnă al kievleni- 
lor — pare, în astfel de zile, un zid 
viu, mișcător, care se ține ca printr-o 
minune deasupra apei.

Insula Truhanov are de toa
te : terenuri de sport, o bază 
nautică, un parc splendid ca 
nenumărate posibilități de dis
tracție, o plajă imensă, modern 

i rmenajată. Dar... mai bine pri
viți fotografiile. Așa își petrec 
kievlenii zilele de vară pe Ni-
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Nene, nu mai ai un locuyor liber?, 
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Desen de I. SidorovVedete

Rivalii lui Stradivarius
(urmare din pag. 9-a)

decît cele ale maeștrilor italieni. Primii pași pe acest druni au fost tăcuți în laboratorul de cercetări acustice special amenajat în acest 
scop.

Șapte kilometri de tapetLa amenajarea acestui laborator a fost consultat Andrei Rimski-Korsa- kov, colaborator al Institutului industriei de instrumente muzicale. Deoarece laboratorul trebuia să fie perfect izolat, pereții se cereau tapetați cu un material corespunzător scopului. Cînd Alender a auzit că erau necesari 7 kilometri de tapet, nu i-a venit să creadă. „Dar asta înseamnă un magazin întreg !“ ..Magazinul" a fost totuși cumpărat și laboratorul, înzestrat cu utilaj modern, a intrat în funcțiune. Obiectul cercetărilor — vioara — a fost montat pe un suport. Pe strunele ei trecea un arcuș „fără sfîrșit". Sunetul produs era transmis printr-un microfon și transformat în impulsuri electrice înregistrate de un spectro- metru electronic. Pe un ecran, sub diverse forme luminoase, apărea un întreg „cor" de sunete. Se obținea astfel spectrul sonor al instrumentului respectiv, pătruns în Pe această cale s-a ________ tainele misteriosului „timbru”, atît de iubit de muzicieni — care îi dau epitete dintre cele mai poetice : strălucitor, cristalin, catifelat, moale, rotund și multe altele asemănătoare. Studiul acestor spectre a fost încredințat unui tînăr și înflăcărat acustician, Boris Iankovski. Așa s-a dezvoltat primul laborator din lume pentru studiul viorii, înzestrat cu cele mai noi aparate electrono-spectrometrice.Iankovski a muncit cu încordare pentru descifrarea spectrogramelor acustice. El trebuia să caracterizeze cu mare exactitate aceste „timbre", pentru a crea instrumentele cerute. De mult folos i-a fost confruntarea, legătura cu interpreții. Deși aprecierile acestora sînt subiective, același instrument fiind de multe ori caracterizat cu totul altfel de diferiți interpreți, legătura permanentă cu interpreții i-a folosit totuși lui Iankovski ca o adevărată busolă. Din nenorocire, această muncă a fost întreruptă de război.După victorie, lucrul a fost reluat într-un laborator și mai bine înzes

trat deeit cel dinții. In 1957 s-au obținut primele rezultate. în anul acela s-a construit, după indicațiile lui Iankovski, prima ghitară. Nicicînd nu mai fusese construit un instrument similar cu mijloace moderne. Sunetul moale, catifelat dar consistent și clar i-a cucerit pe amatorii de ghitară. După confruntarea cu masa de ghitariști, instrumentul a început să fie produs în serie, într-un proces de producție mecanizat și automatizat, fără ca prin asta să-și piardă calitățile. A fost o mare victorie nu numai concretă, ci și de principiu : mecanizarea și automatizarea, spusese doar Alender. poate da instrumente muzicale de cea mai bună calitate. Iankovski a trecut imediat la studiul construcției de viori. Diversele lui aparate : spectro- metrul electronic, stroboscopul ș.a. trebuiau să-i dea răspuns la o serie de întrebări despre forma și dimensiunile diferitelor părți componente ale viorii. Lună de lună, a analizat, a studiat, a observat și a generalizat cercetările lui fizico-acustice. Și tot în 1957 Iankovski a putut afirma categoric că venise timpul să se construiască viori de calitate la strungul automat de copiat. Acusticianul se transformase acum în constructor, în scurt timp s-a ajuns ca la fiecare 8 minute să se copieze o față de vioară. Apoi urmau operațiile de lipire, lăcuire etc.
Marele exameCîțiva ani mai tîrziu, a avut loc un examen de verificare .struite după noua metodă. în fața unui consiliu alcătuit din interpret cu experiență, exigenți și foarte severi, producția de viori a lui Iankovski a repurtat un imens succes. Din 104 instrumente prezentate, 14 au căpătat note mai mari decît vioara lui Stradivarius. Subiectivitatea era exclusă, deoarece instrumentul era prezentat din spatele unui paravan iar viorile erau identificate după ce comisia hotărîse nota meritată. A fost din nou un succes de principiu : se făcuse dovada că pe c île industrială se pot construi nu numai ghitare, ci și viori de o asemenea calitate încît „regina" viorilor să fie învinsă de 14 ori. Aprecierile juriului au fost o încoronare a muncii încordate, perseverente, făcute cu încredere în știință și în capacitatea omului de a cunoaște secretele materiei.



^mhESSII^ O flacără în junglă
într-o încăpere subterană, unde-și ținea ședințele tribunalul militar special. președintele pronunță cu un glas șters sentința :— Profesorul Le Kuang Vin este condamnat la moarte...Cu același prilej au fost condamnați la închisoare pe viață și alți cîți- va patrioți sud-vietnamezi. Asta s-a întîmplat recent la Saigon. Cu toții aveau o singură „vină", aceea de a se fi pronunțat fățiș împotriva dictaturii ngodinhdiemiste și a colonialiștilor americani.Este numai un singur exemplu al fărădelegilor comise de clica lui Ngo Dinh Diem. Dar am putea cita nenumărate. Căci Vietnamul de sud trăiește in beznă. Această țară frumoasă, cu palmieri veșnic verzi și văi însorite, este năclăită de sînge. Casele din orașe au fost transformate în închisori, iar satele în lagăre de concentrare. De-a lungul șoselelor se întind garduri de sîrmă ghimpată.Faptul că Vietnamul de sud a fost transformat într-un stat polițist nu este negat nici chiar de americani. Iată ce a declarat generalul de brigadă în rezervă Thomas Phillips, observatorul militar al ziarului „Post Dispatch" : „Diem a creat un stat po- lîțist cu toate atributele acestuia : persecuții ale poliției secrete, abuzuri ale autorităților, închisori politice și favoritisme economice. El nu are încredere în nimeni altcineva în afară de familia iui“.Iar un ziar francez l-a caracterizat cum nu se poate mai bine pe satrapul american: Ngo Dinh Diem este „un 

catolic din Evul mediu; cu figură de 
Budha și maniere de om de lume".De un astfel de om aveau nevoie cercurile conducătoare din S.U.A. Cti mult înainte de terminarea războiului în Vietnam, cînd Ngo Dinh Diem 

Peștele cel mare înghite pe cel mic...Desen de Gr. Oțjanov

se afla în Statele Unite, un număr de personalități oficiale au fost atrase de acest individ provenit dintr-o bogată familie de mandarini. Și zarurile au fost aruncate. Imediat după zdrobirea colonialiștilor francezi la Dien Bien Fu, Ngo Dinh Diem a început să fie miluit cu dolari, apoi protejatul Statelor Unite s-a instalat în palatul din Saigon și a început să acționeze. Același ziar a arătat că 
„Diem nu s-a dat în lături de la ni
mic, înghițind ca un șarpe boa o vic
timă după alta". Așa a început cariera lui Ngo Dinh Diem, omul Washingtonului. îheît nu întîmplător „Man
chester Guardian" a relevat că „Ngo 
Dinh Diem s-a putut menține în func
ția de conducător al guvernului în 
special mulțumită americanilor".Cu toate acestea, Ngo Dinh Diem și-a dat seama că nu se va putea menține dacă nu-și va crea din timp un cerc de oameni pe care să se poată sprijini și în interiorul țării în caz de primejdie. Așa i-a venit ideea transformării guvernului sud-vietna- mez într-o feudă. Cu ajutorul S.U.A., al moșierimii și burgheziei compra- dore, Ngo Dinh Diem și nenumăra- tele-i rude au concentrat întreaga putere în mîna lor. Ei execută orice ordin al Washingtonului, plecîndu-se în fața magnaților financiari și politici din S.U.A., și asuprindu-și compa- trioții.Nu există tărîm de activitate în viața internă a Vietnamului de sud asupra căruia rudele lui Ngo Dinh Diem să nu-și exercite influența. In primul rînd dictatorul sud-viețnamez și-a asigurat cu posturi înalte frații. Unul din frații lui, Ngo Dinh Niu, conduce după bunul lui plac întreg aparatul palatului prezidențial.Un altul, Ngo Dinh Thuk, se ocupă de problemele bisericești. Și deși 

nu face parte din aparatul administrativ, exercită o influență extrem de mare ca slujitor al cultului. Fratele mai mic, Ngo Dinh Kan, a stat patru ani în Vietnamul central, unde „s-a acoperit de glorie" prin operațiunile de pedepsire a foștilor membri ai mișcării de Rezistență și prin acțiuni provocatoare în zona demilitarizată. El controlează acum secretariatul ministerului de Interne din Vietnamul de sud.Un rol extrem de important în sînul acestei familii îl joacă soția lui Ngo Dinh Diem, doamna Cean Le Suan, • oprima doamnă" cum e numită. Ea exercită o „influență directă" asupra lui Ngo Dinh Diem, conduce asociația femeilor creată pentru glorificarea regimului dictatorului sud-vietnamez și se. amestecă în toate problemele de politică internă și externă.înșiruirea ar putea continua. Mai important e, însă, să subliniem că clanul., lui Ngo Dinh Diem, care se sprijină' pe baionetele americane, nu s-a bucurat nicicînd de sprijinul poporului sud-vietnamez. Corupția, mita, comerțul cu interesele naționale ale țării, acesta este tristul bilanț al activității, clicii de vînduți a lui Ngo Dinh Diem. Dictatorul sud-vietnamez știe că zilele-i sînt numărate. De a- ceea caută să-și menajeze căi de retragere depunînd la bănci străine beneficiile rezultate din comerțul exterior al țării. Ngo Dinh Diem a depus pînă acum în safeurile băncilor din S.U.A., Franța și Elveția peste un miliard de piaștri sud-vietnamezi. E greu de crezut, însă, că această manevră îl va salva. Nici dolarii, nici portavioa- nele americane nu-1 vor putea scăpa de pedeapsa poporului.Vietnamul de sud este cuprins de flacăra luptei. Patrioții nu pot fi în- genunchiați de represiuni, de torturi sau de bastoanele polițiștilor. Peste junglă, peste, ogoarele de orez ce se pierd în zare, peste apele învolburate răsună strigătul poporului: „jos cu trădătorul Ngo Dinh Diem !“, „A- fără cu imperialiștii americani !“în momentul de față Pentagonul îșî are din nou ochii ațintiți asupra peninsulei indochineze. Pe aerodromul din Bangkok, stau gata de zbor avioane cu inscripția „UȘ ARMY" — „Armata S.U.A". Navele floței a 7-a' au ancorat la țărmurile Tailandei. S.U.A.amenință Laosul, care de mulți .ani luptă eroic pentru libertate și înde- 
Relatările unui martor ocular

„LUNEA NEAGRĂ"
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pendență. Vietnamul de sud a devenit parcă o filială a Pentagonului. Saigonul a fost vizitat de aproape toată crema militară a S.U.A. : generalii Collins și Adarrts, generalul Lem- nitzer și amiralul Felt. Ba pînă și MacNamara, ministrul de Război al S.U.A., a fost acolo. Nu e greu de înțeles că aceste personalități cu epoleți nu s-au dus să admire natura exotică a Vietnamului de sud. S.U.A. încearcă să mențină, să învioreze regimul putred al lui Ngo Dinh Diem. De aceea Statele Unite ațîță tot mai mult flacăra „războiului nedeclarat" din Vietnamul de sud.Oricine știe că acordurile de la Geneva din 1954 interzic intrarea de arme străine și cu atît mai mult amplasarea de trupe străine în această țară. Cu toate acestea, S.U.A. încalcă grosolan aceste acorduri. Recent, Washingtonul a afirmat că trupele a- rnericane din Vietnamul de sud n-ar fi „unități de luptă". Dar ce valoare pot avea aceste afirmații ipocrite cînd piloții americani execută zboruri în picaj asupra satelor sud-vietnamftze, cînd asupra populației pașnice se revarsă o ploaie de gloanțe. Homer Bi- gart, corespondentul din Saigon al ziarului „New York Times" scrie: 
„Statele Unite intervin în războiul 
din Vietnam. Trupele americane vor 
rămîne aici pînă la victoria finală. 
Așa a declarat Robert Kennedy, mi
nistrul Justiției. El a calificat opera
țiunile militare din Vietnamul de sud 
drept „un război în adevărata accep
ție a cuvîntului*.Așa dar, „războiul nedeclarat" a devenit un război adevărat. S.U.A. dezlănțuie o nouă agresiune în Vietnamul de sud și în celelalte regiuni ale peninsulei indochineze, Dar speranțele unor lideri americani înțr-un „război fulger1 sînt zadarnice. Ăr fi cazul să-și aducă aminte de remarca poetului și filozofului Santayana : „Cei care uită lecțiile trecutului sînt condamnați să-i repete din nou greșelile".în jungla Vietnamului de sud arde O flacără. Este flacăra urii patrioților care luptă împotriva clicii lui Ngo Dinh Diem și a protectorilor ei de peste ocean. Această flacără a mîniei poporului este mai puternică decît portavioanele flotei a 7-a.

V. Kassis 
L Koriavin

— Ce se mai aude la bursa? Mai scad acțiunile? 
— m-a întrebat un liftier cînd mă întorceam . din 
Wall-Street.

Cunoștința mea n-are acțiuni, dar. citește regulat 
ziarele, așa incit și el, ca și toți ceilalți americani, 
a fost izbit de titlurile uriașe ale ziarelor: „Scăde
rea acțiunilor", „Crahul de la bursă”, „Lunea nea
gră a Wall-Street-ului”, „Cea mai proastă zi din 
1929 încoace". La aceste titluri' s-a adăugat fotogra
fia sălii bursei publicată în prima pagină a ziarului „New York Times". Fotografia amintea celor mai 
bătrîni de evenimentele aproape similare petrecute 
în timpul panicii și crahului din 1929, care a pre
cedat marea criză economică de atunci. La 29 mai, 
ora 3 și 30 de minute, cînd bursa și-a închis 
porțile, fluctuația acțiunilor a încetat și situația s-a 
stabilizat întrucîtva.

Dar și acum, curtierii cu experiență în materie 
de bursă socotesc că-i prea devreme să se tragă 
concluzii liniștitoare. Incit nu-i de mirare că pesi
mismul și panica au cuprins întreaga țară, făcîn- 
du-și simțite efectele și în restul lumii capitaliste, 
de la Londra la Tokio.

La 28 mai. cînd s-a deschis bursa a început o 
vînzare precipitată a hîrtiilor de valoare care se 
devalorizau pe fiecare minut ce trecea. Vindeau par
ticularii (în special micii posesori de acțiuni, soco
tiți aci ca întruchipînd așa numitul „capital popu
lar”), vindeau băncile și marile societăți de asigu
rare, După-amiază scăderea cursului acțiunilor s-a 
întețit și mai mult Mașinile automate, care înre
gistrau operațiile de vînzare și cumpărare, nu mai 
pridideau să facă față uriașului număr de tranzac

ții: La sfîrșitul zilei, datele înscrise pe uriașele ta
bele au fost afișate cu o întârziere de mai bine de 
două ore. Nici chiar „obișnuita" bursei nu-și amin
tesc să se mai fi întîmplat vreodată ceva similar,

Ziarul „New York Herald Tribune” a descris eve
nimentele zilei cam așa: „A fost cea mai proasta zi a Wall-Street-ului de la 29 octombrie 1929. Valoarea hîrtiilor cotate la bursa din New York a scăzut cu circa 29 de miliarde de dolari. A fost o puternică lovitură suferită de piața hîrtiilor de valoare și poate chiar de economia națională. Panica a fost atît de mare încît numărul acțiunilor vîndute a atins cifra de 9.350.000, cea mai mare cifră înregistrată de la 21 iulie 1933”. „Panica a cuprins și toate canalele de legătură ale Wall-Street- ului cu lumea exterioară — a relevat și Warren 
Berry, comentatorul financiar al ziarului.

Panica și neliniștea au continuat să stăruie în 
Wall-Street și a doua zi seara, cînd am vizitat car
tierul financiar al orașului. în jurul uriașei clădiri 
a bursei, mișuna un furnicar de oameni. Șiruri lungi 
de newyorkezi se îndreptau spre galeria rezervată 
publicului. Străbătând niște coridoare lungi și în
tortocheate am ajuns în galeria presei. în fața ochi
lor ni s-a înfățișat o imensă sală pătrată cu ne
numărate birouri, telefoane, cu o bandă de teletip 
mărită de zece ori și cu două uriașe tablouri pe 
pereți. De la înălțimea etajului al treilea se vedea 
bine cum pe podeaua murdară, sub un drapel cu 
dungi și stele și sub steagul complicat al bursei, mi
șunau sute de oameni. Reprezentanți a tot soiul de 
firme, companii și corporații, purtînd pe reverele 
hainelor plăcuțe metalice, alergau năuci dintr-un 

colț în altul al sălii, de la telefoane la birourile în 
formă de potcoavă. Din cînd în cînd, de jos se au
zeau strigăte izolate care se pierdeau numaidecît 
în larma generală.

La intrarea în bursă ni se înmînaseră niște ma
nifeste difuzate de Liga tinerilor socialiști. Comeri- 
tînd crahul de la bursă, Liga arăta că „evenimen
tele de acum repun în discuție în mințile oameni
lor problema „bazelor stabilității economiei" și 

faptul că una din principalele ramuri, aceea a o- 
țelului, lucrează acum numai cu 57 la sută din ca
pacitatea ei;

că excedentele de produse agricole americane 
sînt păstrate în depozite și putrezesc în timp ce 
chiar în Statele Unite li se simte lipsa, ca să nu mai 
vorbim de alte regiuni ale lumii ;

că chiar în perioada de „prosperitate” șomajul 
continuă să se mențină la nivelul de 5,5 la sută;

că noua revoluție industrială — automatizarea — 
amenință cu un șomaj de masă fără să dea mun
citorilor concediați speranța că ar mai putea găsi 
de lucru".

Dar dacă Liga socotește ca o soluție a situației o 
anume „planificare democratică11, marele business, 
monopolurile cer dimpotrivă o mai mare libertate 
de acțiune. Ele sînt alarmate de scurgerea rezerve
lor de aur și de starea îngrijorătoare a balanței de 
plăți a țării. în același timp, așa cum arată într-un 
articol redacțional „New York Herald Tribune”, 
marele business cere să se exercite presiuni asu
pra sindicatelor care reclamă mărirea salariilor.

N. Kurdiumov

Redacția șl administrația: București, str. Ion Ghica nr. 5, telefon 13.03.10 TIPARUL : Combinatul Poligrafic Casa Scînteii


